
MAREK STRANDBERG
EERi esikõneleja

Linnud rändavad. Toi-
dukohti otsides, pesit-
suspaiku otsides, sõ-

naga elupaiku otsides. Kõik, 
kes saavad, need rändavad 
toidu ja mugavuse mustreid 
ja radu pidi. Nii on see elus-
looduses ja nii on see ka 
inimeste ühiskonnas.

Inimese “toidulaud” on 
mitmekesisem kui muudel 
elukatel Maal. Meie toiduse 
osaks on lisaks valkudele, 
rasvadele ja süsivesikutele ka 
nafta, gaas, kivisüsi, uraan 
ja muu selline kütusekraam. 
Selle kõige küllus tekitab 
paiksuse, heaolu, mõnu. Ja 
selle puudumine vajaduse 
saada seda kõike.

Arusaadavalt on puuduses 
vaevlejate ränne rikkuste 
suunas üksjagu loomulik ja 
paratamatu nähtus. Nagu 
lindude rännegi.

Rändlejate (migrantide) pu-
hul tavatsetakse kurta, et koos 
nendega liigub ka kuritegevus, 
terrorism ja kes teab veel, mis 
pahed. Justnagu ilma rändle-
jateta ja rändeta kuritegevust 
polekski. Lood võivad liikuda 
ka ilma inimseteta ja muutuda 
tegudeks ilma rändlejatetagi. 
Ja muutuvadki.

Tegelikult on migratsioon 
ja kuritegevus-terrorism siiski 
erinevad asjad ning lahus tu-
leb neid hoida ja käsitleda.

Rändlemise majanduslike 
põhjustega tegelemine aitab 
leevendada rändlust, kui see 
peaks olema probleem. Mig-
ratsiooniprotsesside peata-
mine võib olla ka meie ees-
märgiks, kuid seda mitte 
tõkestades, vaid oma kodu-
maal elamist soodustades. 
See aga eeldab võimaluste 
loomist ning arenguabi 
iseloomu muutmist.

Kohe selgitan. Tänane 
arenguabi on suunatud ük-
sikute ja hetkevajadustegi 
katmisele. Vajaksime aga 
arenguabi, millega ühiskon-
di ennekõike energeetiliselt 
jalule aidata. Millest jutt? 
Tänases maailmas erinevad 
riikide ja rahvaste kasutata-
vad energiahulgad ja loodus-
ressursid sadu kordi. USA 
elanik saab kasutada 200 kor-
da rohkem energiat kui näi-
teks Somaalia elanik. Selline 
ebavõrdsus kasvatab ühtpidi 
pingeid kuid teisalt on see ka 
migratsioonimootoriks: väik-
sema energiakasutuse võima-
lusega maadest liigutakse suu-

rema energiakasutusega maa-
desse, sest kurb küll, kuid täna 
on elanike tervis erinevates 
riikides täiesti otseses seoses 
sellega, kui palju energiat tar-
bitakse ja kui palju kasvuhoo-
n e g a a s e 
tekita-
takse.

Maailm oleks aga elami-
seks parem paik, kui me suu-
daksime oma energiakasu-
tust vähendada ja asendada 
fossiilsed kütused taastuva-
tega. Just selles kombinat-
sioonis – energiakulutusi vä-
hendades ja taastuvkütuste 
osakaalu suurendades, ongi 
ainus võimalus naftaajastust 
väljapääsuks.

Kuniks pole meil oma naab-
ritega ja nende naabritega 

võrdseid või 
isegi lähe-

dasi energiakasutusvõimalusi 
ja mugavusstandardeid, säi-
lib märkimisväärne migrat-
sioonivoog. Kui me seda voo-
gu käsitleme ohuna ja toimi-
me end piiridel selle voo eest 
kaitstes riivame ja rikume me 
sageli ka enda poolt väärtusli-
keks peetud inimõigusi.

Migratsioon on aga tõesti 
märk ja meie jaoks halb 
märk. See on märk ebavõrdu-
sest ja samas ka signaal toi-
mida selle ebavõrdsuse vä-
hendamise suunas. Sageli on 

Lääne hoiakud ja 
huvid 

selle ebavõrdsuse mootoriks 
ning käivituv protsess paneb 
Läänt loobuma oma alusväär-
tusest, kui rändlejaid asutak-
se käsilema kui tüütut ränd-
tirtsuparve selmet märgata 
inimesi.

Võib öelda üht: jätkates 
energeetiliste võimaluste eba-
ühtlust süvendavat majandus-
poliitikat on migratsioonivoog 
sadades tuhandetes rändleja-
tes... Märkamata aga selle 
tegevuse raames kliimat ohus-
tavat tegevust võime nii maa-
ilmamere tõusu kui elukesk-
konna halvenemise tõttu sat-

tuda kümnete miljonite 
i n i m e s t e 

rändluse nä-
gijaks-koge-

jaks. See oleks aga 
paljudele kultuuri-

dele ning ühiskondadele raske 
või isegi ülejõu käiv katsumus.
Loogem siis maailma, mis on 
parem paik igas kohas, mitte 
ainult meie juures. Kui toimi-
me vaid oma huvides, siis on 
külalisedki paratamatud.

MAREK STRANDBERG
Erakond Eestimaa Rohelised üks asutajatest 
ja esimene eestkõneleja, Riigikogu liige. 
Paljudes ülikoolides loenguid pidav ja prak-
tiseeriv teadlane, peamisteks huvideks ma-
terjaliteadus ja ökotehnoloogiad. 

Kogus 2004.a. Euroopa Parlamendi valimis-
tel Rohelise üksikkandidaadina 5372 häält 
ehk 2,3%.
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Uus roheline algatus 
pakub Euroopale uue 
suuna. Majandus-, 

sotsiaal- ja keskkonnakriisid 
on ühte sulandumas ning 
on aeg pöörduda hävitavalt 
lühiajalise kasumi jahilt jät-
kusuutliku ja pikaajalise 
heaolu suunale.

Kuna Euroopa Liitu hetkel 
räsivad majanduslikud, sot-
siaalsed ja keskkonnakaitse-
lised väljakutsed on tihedalt 
omavahel seotud, tuleb neid 
lahendada ühtse päästepake-
tiga, milleks on meie jaoks 
uus roheline algatus. Meie 
välja pakutav uus roheline 
algatus on ainus tee, kuidas 
tegelikult saavutada muutu-
si meie elu- ja töökorralduses, 
millega kaasneks kasvuhoo-
negaaside emissioonide vä-
henemine. Seda on teadlaste 
hinnangul vaja, et vältida 
kõige katastroofilisemaid 
kliimamuutustega kaasne-
vaid mõjusid.

On oluline märkida, et uue 
rohelise algatuse positiivne 
mõju ei piirdu vaid kliima- 
või keskkonnakaitse valdkon-
dadega (kuigi ka need on väga 
olulised). Uus roheline alga-
tus annab tugeva hoo majan-
dusele, viib jätkusuutlikule 
majandusarengule ning aitab 
luua miljoneid uusi nn “ro-
hekraede” töökohti taastuv-
energia ja teiste tulevikku 
suunatud tehnoloogiatega 
seotud majandusharudes.

Sotsiaalpoliitika kontekstis 
tagab uus roheline algatus, 
et sotsiaalseid ja töötajate 
õigusi ei vähendataks või ei 
toodaks ohvriks näiteks kon-
kurentsipoliitika nimel. Al-
gatus soovib, et avalikke tee-
nuseid pakutaks õiglaseimal 
võimalikul moel, et kõik ela-
nikud oleks kaitstud sotsiaa-
lse või majandusliku tõrjutu-
se eest ja saaksid nautida 
head elukvaliteeti. Rohelised 
jätkavad töökohtadel võrdse-
te õiguste eest seismist, võit-
levad diskrimineerimise ja 
sallimatuse kõigi vormide 
vastu ebatolerantsuse kaits-
mist ning tegutsevad kiiresti, 
kui halvemas olukorras ole-
vad ühiskonnaliikmed vaja-
vad abi.

Kliimakaitse. Selle 
meie aja suurima 
väljakutsega tegele-

miseks on kiiremas korras 
vaja, et Euroopa Liit hak-
kaks kuulama rohkem tead-
laste nõuandeid ja vähem 
seda, mida räägivad tööstus-
lobby esindajad. Euroopa 
peab olema tööstusriikide 
seas juhtrollis, tehes prob-
leemi kiireloomulisust mõis-
tes poliitikates ja seadustes 
muudatusi, millega saavu-
tataks vajalik emissioonide 
vähendamine Euroopas ning 
samas toetama säästvat 
arengut teistes riikides.

Ressursi- ja energiarevolut-
sioon. Kiiresti on vaja saavu-
tada jätkusuutlikum lähene-
mine kiiresti kahanevate 
ressursside kasutamisele. 
Hädavajalikud on massiivsed 
investeeringud puhtasse ja 
ohutusse energiasse ning 
energiasäästu. Taastuvate 
energiaallikate osakaalu olu-
line suurendamine vähendab 
sõltuvust saastavatest fossiil-
kütustest, hoiab ära pidevad 
probleemid tuumaenergiaga 
ja loob ainuüksi Euroopa Lii-
dus miljoneid töökohti.

Roheliselt liikumine. Uus 
roheline algatus edendab 
säästvamat kohalikku ja rah-
vusvahelist transporti reisi-
jatele ning suunab kaubaveod 
kõige vähem saastavamatele 
transpordiviisidele.

Keskkond ja põlluma-
jandus. Keskkonna 
kaitsmisega kindlus-

tame oma tuleviku ja hoolit-
seme oma tervise eest. Saas-
taja-maksab printsiip aitab 
tagada, et puhta õhu ja vee 
arvelt ei tehta ärihuvidega 
kompromisse. Käes on aeg, 
et muuta põllumajanduspo-
liitikas rõhk intensiivselt 
tööstuslikult tootmiselt 
säästlikule kohalikule talu-
pidamisele. Meie eesmär-
giks peaks olema saada toi-
dulauale kvaliteetseim toit 
ning lõpetada ohtlikud prak-
tikad, nagu näiteks geen-
muundamine. Põllumajan-
dus- ja kalanduspoliitika 
reform muudavad mõlemad 
õiglasemaks Euroopa Liidu 
väliste riikide jaoks.

Reguleerime, et koguda. 
Hiljutised sündmused on 
näidanud, et fi nantsturgude 
ülimuslikkust on hädavajalik 
ohjata ja reguleerida. Laenud 
peaks tuginema realistlikele 
väärtustele ja olema soodus-
tingimustel kättesaadavad 
väikeettevõtetele ning tule-
vikku suunatud tehnoloogia-
tega seotud investeeringu-
teks. Selline lähenemine ta-
gaks, et turud on dünaamili-
sed, innovatsiooni ja visiooni 
premeerivad ning hoiaks ära 
hoolimatu spekuleerimise ja 
riskide võtmise, mis seab 
ohtu miljonite üksikisikute, 
perekondade ja kogu ühis-
konna majandusliku heaolu. 
Vaja on karmi reeglite ja ees-
kirjade raamistikku.

Kõikide õigused. Euroopa 
eesrindliku ettevõtlusreeglis-
tiku kõrval on siinsete tööta-
jate ja elanike õiguste kaitse 
jäänud tahaplaanile. Kõigile 
peavad olema tagatud võrd-
sed õigused töökohtadel ja 
väljaspool ning juurdepääs 
kvaliteetsetele avalikele- ja 
sotsiaalteenustele. Kiiresti 
tuleb tegutseda kõige eba-
soodsamas olukorras olevate 
ühiskonnaliikmete abistami-
seks.

Demokraatlikum Eu-
roopa Liit. Otsuste 
vastuvõtmine peab 

olema läbipaistev ja demo-
kraatlikku osalemist tuleb 
laiendada, et mitte üksnes 
võimukad lobistid, vaid kõik 
saaks teha oma hääle kuul-
davaks. Nii üksikisikute kui 
meedia väljendusvabadus 
peab olema kaitstud, nagu 
ka õigus privaatsusele ja 
andmete kaitstusele.

Migratsioon ja asüül. Tähe-
lepanu peab minema “ille-
gaalselt immigratsioonilt” 
nende inimeste õiglasemale 
ja paremale kohtlemisele, 
kes soovivad Euroopa Liidus 
elada või otsivad varjupaika 
oma koduriikides valitseva 
väljakannatamatu situatsioo-
ni tõttu.

Euroopa maailmas. Euroo-
pa Liit peab edendama rahu, 
demokraatiat, jätkusuutlik-
kust ja inimõigusi läbi oma 
poliitiliste ja ärisuhete ka väl-
jaspool oma piire. EL peab 
lõpetama oma erapooliku põl-
lumajanduspoliitika ebaõig-
luse ja muutma kaubanduse 
kõigile kasulikuks. Tuleb olla 
mõjukas konfl iktisituatsioo-
nides nii oma naabruses kui 
laias maailmas.

Vaid uus roheline lepe seab 
õige kursi jätkusuutlikule tu-
levikule nii Euroopas kui kau-
gemal. Vaid Rohelised on 
pühendunud poliitikatele, 
mis tegelikult seavad esiplaa-
nile meie planeedi ja meie 
inimesed. Et hääletada uue 
rohelise algatuse poolt, vali 
Rohelised.
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Uus roheline algatus Euroopale
VALI 
EUROOPALE
ROHELINE 
TEE!

Julge unistada, vali Euroopale roheline tee! See on võimalik. 
Vali Rohelised Euroopa Parlamenti!

TOIT peab sööjat rõõmustama. Taotleme 
õiglast hinda tervislikule toidule ja selget 
toiduteabe nähtavust pakenditel. 
 
MAA ON MEIE KODU, nii peame temasse 
ka suhtuma. Me ei poolda looduse ja tuleviku 
arvelt majandamist.

MAAELU tähendab nii saamist kui andmist. 
Seisame selle eest, et Euroopa Liidu toe-
tusi jagataks eelkõige neile kohalikele põllu-
meestele, kes oma saadusi kasvatades ja 
töödeldes arvestavad inimese tervise ning 
puhta loodusega.

ENERGIA on olemas. Arukalt tarbides 
jagub kõigile. Seisame aruka energiakasu-
tuse ja taastuvenergia eest.

TÖÖD jätkub. Roheline majandus loob 
uusi töökohti. Rohelised loovad Euroopa 
uue rohelise algatusega järgmise 5 aastaga
Euroopas vähemalt 5 miljonit uut töökohta.

AVATUS on võti tähtsate küsimuste 
lahendamiseks. Loome Sulle võimaluse 
kaasa rääkida just Sind puudutavate otsuste 
langetamises.
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EERi voli-
kogu liige

Eestimaa Rohelised 
teevad Nord Streami 
teemal tihedat koos-

tööd Soome Rohelistega. 
Helsingis, Soome Parla-
mendis toimus 26. mail 
Nord Streami gaasitoru 
arutelu. Alustuseks näidati 
Soome–Vene Foorumi raa-
mes vene keskkonna ajakir-
janiku Grigori Pasko fi lmi 
“Buried at Sea“ („Merre 
maetud“), mis kirjeldab 
Vene–Saksa gaasitoru ehi-
tuse algust Venemaal pik-
kusega 917 km Grjazovets-
kist Viiburini, edasi Got-
landi kaudu  Saksamaale ja 
sellega tekkivaid kõikvõi-
malikke keskkonnariske, 
fi nantsilisi raskusi ja koha-
like elanikega seotud prob-
leeme.  Filmis näidatakse 
lisaks groteskseid seiku, 
kus kohalikud venelased, 
kelle külasid gaasitoru lä-
bib ja kes selle ehitustrassi 
tõttu ebamugavusi kanna-
tavad, on väga vihased, 
sest neil endil gaas kodus 
puudub ning pole lootustki 
seda lähitulevikus saada.

Gaasitoru laskub merre 
Venemaa poolel Viiburis ja 
jõuab sealt edasi piki Lääne-
mere põhja Saksamaale, 
Greifswaldi. Läänemere 
põhjas kulgev 1200 km pik-
kune 1 meetrise diameetriga 
metalltoru koos teda ümb-
ritsevate betoonkinnituste-
ga  on massiivne  moodustis, 
mis mere põhjas tekitab igal 
juhul keskkonnale korvama-
tut kahju. Algselt on plaanis 
ehitada üks, millele lisan-
dub hiljem veel teine paral-
leelne toru, mis keskkonna-
riske ainult suurendab. 

Rohelistena parim, 
mis me teha saame, 
on nõuda, et jälgi-

takse maksimaalselt kesk-
konna nõudeid, tehakse 
korralik keskkonnamõjude 
hindamine (KMH) ning 
arendaja arvestaks selle tu-
lemusi. Nord Streami pro-
jekti päritoluriigid on Soo-
me, Rootsi, Taani, Vene-
maa ja Saksamaa. Eesti 
koos Läti, Leedu ja Poolaga 
on mõjutatavad riigid, kes 
vastavalt Espoo konvent-
sioonile saavad osaleda 
KMH protsessis, mida me 
ka aktiivselt peame kasuta-
ma.

Esiteks tuleb kritiseerida 
Nord Streami projekti tervi-

kuna, sest odavam ja kesk-
konda vähem kahjustavam, 
oleks olnud ehitada gaasito-
ru maismaale. Kremli kont-
rollitud Gaspromi otsus oli 
aga mitte transportida gaasi 
otse läbi naaberriikide Sak-
samaale, vaid kasutada 
tundlikke kõrvalteid oma 
poliitiliste ambitsioonide 
rahuldamiseks.  Gaasitoru 
hind on pidevalt kallinenud, 
algselt kavandatud kuludest 
5 mldr EUR on hetkel saanud 
7.5 mldr EUR ja on arvamusi 
kuni 14 mldr EUR. Gaspro-
mil raha napib ja sellepärast 
on lisaks Saksamaa ja Hol-
landi firmadele, nüüd ka 
Prantsusmaa fi rmad valmis 
ehitust fi nantseerima, aga 
ikka pole selgust, millal to-
rujuhe valmib, kui üldse. 

Sõnavõtus rõhutasin, 
et Läänemeri on meie 
ühine meri ja tunnis-

tatud eriti tundlikuks me-
realaks just seoses reostuse 
ja eutrofeerumisega. Nord 
Streami projektil on suur 
piiriülene mõju Eestile, 
sest toru merre asetamise-
ga remobiliseeritakse põh-
jasetetest väga ohtlikud 
mürkained. Need mürkai-
ned on mere põhja pikka 
aega ladustunud ja hetkel 
on põhjasettes rahuolekus. 
Nord Stream on uurinud 
põhjasetteid kuni 6 cm  sü-
gavuseni, aga Soome tead-
lased on näidanud, et 
dioxiini, elavhõbeda jt 
mürkainete kõrgem kont-
sentratsioon on just 10-30 
cm sügavusel ja toru ehitus 
seda sügavust kindlasti 
puudutab. Vene erimajan-
dustsoonis on toksiliste 
metallide kontsentratsioon 
kõige kõrgem, aga KMH 
neid andmeid ei esita, ning 
HELCOM ei tea selle tsooni 
olukorda kalade dioksiini 
sisalduse kohta.

Tuletasin meelde, et 2008. 
aastal sai Soome president 
Tarja Halonen WWF autasu 
Läänemere keskkonnakait-
sele tähelepanu pööramise 
eest. Sellega seoses me usu-
me, et Soome parlament ja 
valitsus uurivad väga põhja-
likult selliste suurte projek-
tide keskkonnariske.  

EL määrused juba kitsenda-
vad Balti heeringa tarbimist 
2 korda 100 gr kuus. Samas 
EVIRA uuring näitas, et ini-
mesed tarbivad kala söögiks 
enam, sest on harjunud ja 
seega kahjustavad ennast. 
Soome teadlane Satu Alaluu-
sua on leidnud seose väikelas-
te hammaste väärarengu ja 
nende emade kaladieedi diok-
siini sisalduse vahel, avasta-
des dioksiini tõusu rinnapii-
mas 50 korda.

Soome on uuringute tule-
musena juhtiv maa maail-
mas inimese tervisele diok-
siini mõju tundmaõppimi-
sel. Kahjuks Nord Stream 
kui arendaja ei kasuta neid 
teadmisi. Teine toksiline 
aine  nendes põhjasetetes on 
elavhõbe, mida mõnede au-
torite poolt peetakse isegi 
mürgisemaks.

EVIRA soovitas rasedatel 
mitte süüa Soome lahest 
kohakala ja teistel ini-
mestel mitte rohkem 
kui kord kuus. Need 
on tõsised hoiatused, 
ja samal ajal kui Soo-
me ja Rootsi püüavad 
täita HELCOMi eesmär-
ki aastaks 2021 „kõik 
kalad on söögikõlbuli-
kud“, on Eesti inime-
sel samuti põhjust olla 
mures oma kalatoitude 
pärast.

Soome Roheliste poolt 
juhtis arutelu Heidi 
Hautala, osalesid veel 
nõunik Martti Poutanen 
Keskonnaministee-
riumist, Seba-
stian Sass 
Nord Stream 
AGst ja Ta-
pani  Veis-
tola Kes-
k o n n a -
kaitselii-
dust.

Ü m b -
r i t s e v a 
keskon-
na ohtu-
de kõr-
val aru-
tati jul-
g e o l e -
kuriske. 
Mis saab 
siis, kui 
s õ j a -
järgselt 
u p u t a -
tud mür-
sud ja kee-
miarelvad 
g a a s i t o r u 
e h i t u s e g a 
seoses lõhke-
vad ning teki-
tavad pöördu-
matuid kahjus-
tusi? Saksa endi-
se liidukantsleri 
Schröderi ja Soome 
endise peaministri 
Lipponeni osalus 
leidis kajastust ja 
jutt läks muidugi 
nende hiigelpal-
kadele. Heidi 
Hautala on ka va-
rem Lipponeni 
osaluse suhtes 
kriitilisi märkusi 
teinud, pidades 
p r o b l e m a a t i l i -
seks, et endine 
peaminister, kes 

liigub vabalt Soome praegu-
ses siseringkonnas, on gaa-
sikonsortsiumi Nord Stream 
teenistuses. Nord Streami 
propaganda lubas ju algul, 
et projekt ühendab üheksat 
Läänemereäärset riiki, nüüd 
selgub, et hoopis eraldab 
meid.

Küsimusele, mis saab to-
rust 50 

aasta pärast, kui projekti 
kehtivus lõpeb, ei osanud 
Sebastian Sass vastata, arva-
tes, et kõik sõltub tehnoloo-
gilisest arengust.

Venemaa survestab aktiiv-
selt  riike, kelle vetest gaasi-
toru läbi ehitatakse, 3. juu-
nil on peaminister Putin 
antud teemat arutamas Soo-
mes. Eesti osa on esitada 

omad ettepanekud ja seista 
nende täitmise eest.

http://www.sciencenews.
org/pages/sn_arc99/2_20_99/
fob7.htm

http://www.hsph.har-
vard.edu/news/press-rele-
ases/archives/2004-releases/
press02062004.html

VALDUR LAHTVEE
EERi välissuhete eestkõneleja, Riigikogu liige ja 
fraktsiooni juht. Metsainsener, 
keskkonnakaitses tegutsenud riigi-ametis, ette-
võtluses, konsultandina ja kesk-
konnakaitseühenduste liikmena juba 30 
aastat. Koordineerinud Keskkonnaminis-
teeriumis EL keskkonnaseadustiku ülevõtmist 
1998-2000. Endine Eesti Kongressi liige, 

Valgetähe V klassi teene-temärgi ja Hispaania 
Teeneteordu komandöritähe kavaler. 
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Sünteetilised värvained meie toidus
Inimestel on õigus tervis-

likule ohutule toidule. 
Eestis, nagu üldiselt 

kogu Euroopa Liidus müü-
davates toiduainetes, on 
lubatud kasutada tervisele 
kahjulikke taimseid trans-
rasvu ja asovärve, millest 
paljud on mitmetes riiki-
des, näiteks Ameerika 
Ühendriikides, Jaapanis, 
Norras ja Rootsis keelatud. 

 Asovärvid on aromaatseid 
asorühmi sisaldavad süntee-
tilised värvained, mis võivad 
põhjustada terviseprobleeme 
täiskasvanutel ja eriti las-
tel.

Esitame siinkohal loetelu  
sünteetilistest värvidest, 
mida on Eestis lubatud toi-
duainetes kasutada, koos 
infoga mõjude kohta tervise-
le ja regulatsioonidega teis-
tes maades. Loetelu koosta-
misel on kasutatud Ökosahv-
ri materjale “Mida tähenda-
vad erinevad e-d” www.
sahver.ee/fi les/Mida_tahen-
davad_erinevad_e.d.pdf jt 
temaatilisi allikaid.

E 102 - tartrasiin - 
kollane või kergelt 
punakas värvaine

Tüüpiline ülitundlikkus-
reaktsioon on nõgeslööve. 
Põhjustab ka allergilist 
nohu ja halvendab astmat. 
Eriti ohtlik astmaatikuile, 
kellel on ülitundlikkus as-
piriini suhtes. Tekitab las-
tel üliaktiivsust ja käitu-
mishäireid (ärritatus, ra-
hutus, unehäired, kesken-
dumis- ja õppimisrasku-
sed). Võib põhjustada aller-
gilist purpurpuna, naha ja 
limaskestade ärritust, mig-
reeni, kõhuvalu, iiveldust, 
nägemishäireid, liigeseva-
lu.

Kasutatakse: Salatikast-
med, magustoidud, jäätis, 
sinep, jogurtid, puuviljakon-
servid, marmelaad, närimis-
kumm, karastusjoogid, me-
dikamentide ning vitamiini-
kapslid.

Norras ja Austrias lisaaine-
na keelatud.

E104 – 
Kinoliinkollane

Sünteetiline värvaine.                                                               
Võimalikud kõrvalmõjud: 
nõgeslööve ja angioödeem 
(allergiline turse) Kasutatak-
se: karastusjoogid ja maius-
tused.

E 110 - oranžkolla-
ne, päikeseloojan-
gukollane

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102. Üli-
tundlikkust esineb eriti aspi-
riini mittetaluvatel inimes-

tel (nõgeslööve, nahaturse, 
seedehäired, iiveldus).
Kasutatakse:magustoidud, 
saiakesed, kommid, marme-
laad, jogurtid.

E 122 - asorubiin, 
karmoisiin – puna-
ne asovärv

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Hüperaktiivsete laste kait-
seorganisatsioon soovitab 
asorubiini laste söögis välti-
da.

Kasutatakse: karastusjoo-
gid, puu-ja juurviljakonser-
vid, jogurtid, saiakesed, 
maiustused.

Ameerika Ühendriikides, 
Jaapanis, Norras ja Rootsis 
lisaainena keelatud.

E 123 – amarant – 
punakaspruun
asovärv

Põhjustab asovärvidele 
tüüpilisi ülitundlikkusreakt-
sioone, vt. E 102.

Kasutatakse: saiakesed, 
moosid, maiustused, jää-
tis.

Ameerika Ühendriikides 
lisaainena keelatud.

E 124 - uuskošenill 
– erkpunane 4R, 
punane asovärv

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Kasutatakse: keeksid, 
keeksipulbrid, karastusjoo-
gid, magustoidud, maiustu-
sed, puuvilja- ja juurvilja-
konservid.

Ameerika Ühendriikides, 
Soomes ja Norras loetakse 
uuskošenilli kantserogeen-
seks, USAs lisaainena keela-
tud.

 E 128 - punane 2G - 
punane asovärv 

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102. Orga-
nismis võib tekitada toksilisi 
ühendeid, mille tulemusena 
häirub hemoglobiini moo-

dustumine. Võib olla kant-
serogeenne.

Kasutatakse: vorst, keede-
tud lihast valmistatud too-
ted, hamburgerid, kaunis-
tused, taimsed proteiinija-
hud.

 Lisaainena keelatud Iiri-
maal, Iisraelis, Kreekas, 
Austraalias, Austrias, Kana-
das, Jaapanis, Ameerika 
Ühendriikides, Norras, Root-
sis, Malaisias, 

E 129 - võlupunane 
AC – punane aso-
värv

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Kasutatakse: puuviljadest 
ja marjadest valmistatud 
magustoitudes, maiustustes 
ja jäätises, samuti saiakestes 
ja hamburgerites. Lubatud 
kosmeetikatoodetes.

Lisaainena keelatud Taa-
nis, Belgias, Prantsusmaal, 
Šveitsis ja Rootsis. 

E 131 - patentsini-
ne V – sinine sün-
teetiline värvaine 

Kahtlustatakse negatiivset 
mõju allergikutele. Tüüpili-
sed ülitundlikkusreaktsioo-
nid on naha punetus ja süge-
lemine, mis võivad ilmneda 
mõne minutiga. Harva võib 
esineda shokki, vererõhu 
langust ja hingamisrasku-
si.

Kasutatakse: puuviljakon-
servid, joogid ja maiustu-
sed.

Lisaainena keelatud Amee-
rika Ühendriikides, Norras 
ja Austraalias. 

E 151 – briljant-
must, must PN     - 
must asovärv

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Kasutatakse: kastmetes, 
magustoitudes, jäätises, si-
nepis, kalamarjas jne. 

Lisaainena keelatud Kana-
das, Ameerika Ühendriiki-
des, Jaapanis, Soomes, Nor-
ras.

E154 - pruun FK 4 
- kunstlik segu aso-
värvidest – pruun 
värvaine.

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Kasutatakse: suitsetatud 
ja soolatud kala.

Lisaainena keelatud Kana-
das, Ameerika Ühendriiki-
des,Iirimaal,  Jaapanis, 
Austrias, Austraalias, Soo-
mes, Rootsis, Norras.

E 155 - pruun HT – 
pruun asovärv 

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Kasutatakse: kakao ja ka-
ramelli asemel toiduvärvina 
šokolaadikookides, saiakes-
tes ja džemmides, šokolaadi-
maitselistes piimatoodetes.

 Lisaainena keelatud Aust-
rias, Ameerika Ühendriiki-
des, Belgias, Taanis, Prant-
susmaal, Saksamaal, Šveit-
sis, Rootsis ja Norras.

E 180 - litoolrubiin
- punane asovärv

Võib põhjustada asovärvi-
dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Kasutatakse: juustu koore 
värvimine.

Tänu Euroopa Parlamendi 
raportile on praegu Euroopa 
Liidus kehtiv määrus nr. 
1333/2008  toidu lisaainete 
kohta, mis muuhulgas 
sätestab, et toit, mis 
sisaldab ühte või ena-
mat toiduvärvidest 
päikeseloojangukol-
lane (E 110), kino-
liinkollane (E 104), 
karmoisiin (E 122), 
Ponceau 4R (E 124) , 
võlupunane (E 129), 
tatrasiin (E 102), 
märgistatakse tea-
bega võimaliku kah-
juliku mõju kohta 
laste aktiivsusele ja tä-
helepanuvõimele.

Määruse seda nõuet ha-
katakse kohaldama alates 
20. juulist 2010.

Kena, et vähemalt hoiatav 
tekst tuleb pakenditele. Sa-
mas on hea teada, et 
Euroopa Parla-
mendis oli 
arute-

lu vastavate ainete keelusta-
mise kohta Euroopa Liidus 
müüdavates toiduainetes.
Kahjuks jäi peale nõrgem 
nõue üksnes märgistamisest, 
mis on muidugi parem, kui 
mitte midagi.

Erakond Eestimaa Roheli-
sed eesmärgiks toiduohutuse 
alal on kõigi asovärvide ka-
sutamise keelustamine toi-
duainetes.

Maailma Tervishoiu Orga-
nisatsiooni WHO Euroopa 
piirkonna liikmesriigid leia-
vad, et parim võimalik tervi-
seseisund on üks inimese 
põhiõigustest. Seepärast on 
mõistlik, et  kõik Euroopa, 
riiklikul ja kohalikul tasemel 
tehtavad otsused lähtuvad 

inimese tervisest.
Õnneks on praegugi kaup-

lustes kättesaadavad natu-
raalsed mahlad ja siirupid, 
samuti naturaalsete toidu-
värvidega (nagu peedipuna-
ne, paprikaekstrakt, kurku-
miin)  värvitud tooted.

Kellele puhas ja tervislik 
toit oluline on, tarvitab ma-
hetooteid, mis ei sisalda 
sünteetilisi säilitus-, värv- 
ega muid kahjulikke lisaai-
neid. Mahetoit peab muutu-
ma toidulaual tavaliseks ja 
kõigile kättesaadavaks. Ma-
hetoidu päralt on tulevik.

Kõik inimesed on väärt ter-
vet elukeskkonda ja puhast 
tervislikku toitu!

Olge terved!

RUTH TAMMEORG
Erakond Eestimaa Rohelised naiskogu käi-
malükkaja. Matemaatikuharidusega raa-
matukogutöötaja, koordineerinud aastast 
2000 Tartus Euroopa Liidu infokeskuste 
tegevust ja töötab hetkel Eurodokumentat-
siooni Keskuse juhatajana. Läbi viinud Eu-
roopa Liidu ametlike dokumentide alaseid 
koolitusi. Tervislike eluviiside edendaja ja 
tervisliku toidu propageerija. Eesti Roheli-
se Liikumise, Eesti Raamatukoguhoidjate 
Ühingu ja Eesti Karskusliidu AVE liige.

p
Võib põhjustada asovärvi-

dele tüüpilisi ülitundlikkus-
reaktsioone, vt. E 102.

Kasutatakse: juustu koore
värvimine.

Tänu Euroopa Parlamendi
raportile on praegu Euroopa
Liidus kehtiv määrus nr.
1333/2008  toidu lisaainete
kohta, mis muuhulgas
sätestab, et toit, mis
sisaldab ühte või ena-
mat toiduvärvidest 
päikeseloojangukol-
lane (E 110), kino-
liinkollane (E 104),
karmoisiin (E 122),
Ponceau 4R (E 124) , 
võlupunane (E 129),
tatrasiin (E 102),
märgistatakse tea-
bega võimaliku kah-
juliku mõju kohta 
laste aktiivsusele ja tä-
helepanuvõimele.

Määruse seda nõuet ha-
katakse kohaldama alates 
20. juulist 2010.

Kena, et vähemalt hoiatav
tekst tuleb pakenditele. Sa-
mas on hea teada, et 
Euroopa Parla-
mendis oli
arute-

Ühingu jjaa Eesti Karskusliidu AVE liigge.gg .

AVATUS 
ON VÕTI 
TÄHTSATE 
KÜSIMUSTE
LAHENDA-
MISEKS.

Julge unistada, vali Euroopale roheline tee! See on võimalik. 
Vali Rohelised Euroopa Parlamenti!

Viimasel ajal tekib üha sagedamini küsimus, 
kuidas mõni inimene meie eest sõna võtma on 
sattunud. Oled andnud oma hääle, kuid tihti-
peale ei kaasne sellega loodetud tulemused. 

Erakond Eestimaa Rohelised loob võimaluse 
kaasa rääkida Sind puudutavate otsuste lange-
tamises. Otsedemokraatia avab uksed seadus-
likule rahvaalgatusele, mis aitab Sul muuta elu 
nii oma kodukülas kui kogu Euroopas.
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Rohelised on 
Euroopa
Parlamendis
kaalukeeleks
PEEP 
MARDISTE

Euroopa
Parlamendi
kandidaat

Rohelised on Euroopa 
Parlamendis esinda-
tud juba 25 aastat. 

Täna 43-liikmeline frakt-
sioon kuulub parlamendi 
“keskmike” hulka ja on hää-
letustel seega sageli kaalu-
keeleks. Eri liikmesriikidest 
valitud Rohelised on maail-
mavaateliselt väga ühtsed ja 
ei pea erinevalt näiteks kon-
servatiividest või sotsialisti-
dest raiskama tarbetult aega 
sisevõitlustele.

Rohelistel erakondadel on 
Euroopa poliitmaastikul ar-
vestatavav toetajaskond, väl-
jakujunenud teemad ja roll. 
Liikmesriikidest ollakse täna 
valitsuskoalitsioonides Soo-
mes, Lätis, Tšehhis, Iiri-
maal. Euroopa Parlamendi 
valimistel on Rohelised edu-
kalt osalenud juba 25 aastat. 
Paljurahvuselisse Euroopa 
Parlamenti ei valita saadi-
kuid esindama mitte liik-
mesriike, vaid poliitilisi 
maailmavaateid. Rohelised 
pääsesid mitmest liikmesrii-
gist oma nimekirjadega Eu-
roopa Parlamenti esmakord-
selt 1984. aastal ja on oma 
esindatust järgmistel vali-
mistel suurendanud.

736-liikmelise Europarla-
mendi praeguses  koosseisus 
on Roheliste ja Euroopa va-
baliidu fraktsioonis kokku 43 
liiget. Roheliste fraktsioon 
on parlamendis suuruselt 
neljas, mistõttu on Roheliste 
pingelistel hääletustel sage-
li kaalukeeleks. Rohelisi on 
fraktsioonis täna kokku 12 
Euroopa Liidu liikmesriigist. 
Kõige rohkem on Rohelisi 
Europarlamenti valitud Sak-
samaalt, Prantsusmaalt ja 
Ühendkuningriigist.

Mitmed Eestistki valitud 
saadikud on tunnustavalt 
märkinud, et erinevalt Riigi-
kogust valitseb Euroopa Par-
lamendis eluterve poliitiliste 
maailmavaadete konku-
rents. Kuna Europarlamen-
dis puudub traditsioonilises 
mõttes koalitsioon ja oposit-
sioon, siis igapäevase töö 
olemus on argumentidel põ-
hinev arutelu ja soov jõuda 
lõpuks kõiki rahuldava 

kompromissini. Teerullipo-
liitikat ei kasutata ja see loob 
ka keskmise suurusega frakt-
sioonidele – nagu Rohelised 
– hea võimaluse oma põhe-
jndatud seisukohti kaitsta. 
Roheliste mõju ongi tegeli-
kult suurem kui 43 liiget lu-
baks arvata – näiteks kogus 
Roheliste esitatud kandidaat 
Euroopa Parlamendi presi-
dendi kohale eelmisel korral 
kokku 145 saadiku toetuse 
(valituks osutus 450 häälega 
konservatiiv Pöttering). 

Rohelised on täna vastavalt 
oma fraktsiooni suurusele Eu-
roopa Parlamendis esindatud 
mitmetel mõjukatel kohta-
del. Näiteks kuulub Roheliste 
fraktsioonile üks parlamendi 
asepresidendi, parlamendi 
inimõiguste allkomisjoni juhi 
ning seitsme komisjoni ase-
esimehe koht. Parlamendiko-
misjonide aseesimeeste kohad 
on saadud Roheliste jaoks olu-
listes komisjonides: keskkon-
na-, põhiseadus-, arengu-, 
kultuuri-, kliimamuutuste, 
põllumajanduse ja maaelu 
ning soolise võrdõiguslikkuse 
komisjonides. Oma esindajad 
on Rohelistel kõigis Euroopa 
Parlamendi valdkondlikes ko-
misjonides.

Euroopa Parlamendis 
on fraktsiooni moo-
dustamine küllaltki 

keerukas: saadikud tulevad 
27 liikmesriigist ja nende 
koduparteid on üldiselt väga 
erineva tausta ja seisukoh-
tadega. Lisaks teevad parteid 
tavaliselt vähe rahvusvahe-
list koostööd. Illustreerivaks 
näiteks võib tuua Europarla-
mendi liberaalide fraktsioo-
ni, kus töötavad koos küllalt 
erineva maailmavaatega Re-
formierakonna ja Keskera-
konna saadikud. Erinevalt 
sellisest üldtaustast on Ro-
heliste üheks selgeks eripä-
raks Euroopa Parlamendis 
nende ühtsus. Rohelised on 
kõikjal Euroopas küllalt sar-
nase maailmavaatega ning 
jõuavad ka Brüsselis kiiresti 
ühistele seisukohtadele. Ro-
helised olid eelmistel, 
2004.a. Euroopa Parlamendi 
valimistel ka ainsad, kelle 
kandidaadid osalesid kõikjal 
Euroopas ühise valimisplat-
vormiga. Ühise platvormi 
koostasid Rohelised ka 
2009.a. valimisteks.

Praeguses, 2004-2009 tööta-
vas parlamendikoosseisus on 
Rohelised aktiivselt tegelenud 

paljude teemadega. Ehk olu-
lisemateks on olnud loomuli-
kult keskkonnakaitse vald-
kond, aga ka energeetika, 
kliimamuutused, kodaniku-
õigused ja sotsiaalvaldkond.

Traditsiooniliselt on Rohe-
liste jaoks väga olulisel kohal 
olnud inimõiguste ja koda-
nikuvabaduste teemad. Eu-
roopa Parlamendis on kaits-
tud seisukohta, et majan-
duslikest hetkehuvidest 
lähtuvalt ei tohi Euroopa Liit 
vaadata partnerriikides 
inimõiguste rikkumistele 
läbi sõrmede. Seda printsiipi 
on Rohelised rõhutanud Eu-
roopa Liidu väliskoostöös 
Venemaa, Hiina ja mitmete 
teiste riikidega. Euroopa Par-
lamendi inimõiguste alako-
misjoni juhi koht on luba-
nud Rohelistel näiteks Tšet-
šeenia, Tiibeti või Palestiina-
ga seotud küsimusi päeva-
korras hoida. Rohelised on 
hoolikalt jälginud, et terrori 
vastase võitluse sildi all ei 
mindaks põhjendamatult 
inimeste privaatsuse ja ko-
danikuvabaduste kallale.

Keskkonnakaitses on Ro-
helised vastu seisnud tuge-
vate keskkonnanõuete eest 
olukorras, kus suurfi rmad 
teevad pidevat lobbytööd, et 
kehtivaid standardeid oma 
huvides lõdvendada. Ener-
geetikas on tegutsetud Eu-
roopa Liidu ühtse energiapo-
liitika nimel, pooldatud 
taastuvate energiaallikate 
suurema osakaaluni jõud-
mist ning seistud vastu Eu-
roopa Liidu poolsele tuuma-
energia toetamisele. Kliima-
poliitikas on Rohelised soo-
vinud senisest ulatuslikumat 
kasvuhoonegaaside emis-
sioonide piiramist Euroopa 
Liidu poolt ning senise tasu-
ta emissioonilubade jagami-
se asendamist lubade müü-
giga EL emissioonikauban-
duse süsteemis.

MIKK SARV
Erakond Eestimaa Rohelised juhatuse liige 
ja kogukonna eestkõneleja. Eesti maaelu 
aktivist, koolitaja ja õuesõppe eestvedaja. 
Eesti külade ja väikelinnade liikumise Ko-
dukant asutaja ja president aastatel 1997-
1999. Töötanud 1990-2001 Rapla Maavalit-
suses asemaavanema ja arendusnõunikuna, 
tegutsenud erinevate teatrite muusikaala 
juhatajana, kirjutanud fi lmimuusikat loo-
dusfi lmidele.

Julge unistada, vali Euroopale roheline tee! See on võimalik.
Vali Rohelised Euroopa Parlamenti!
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Erakond Eestimaa Rohelised

Aastakümneid tagasi 
fantaseeriti,  et 
kauges tulevikus – 

nii 2000. aasta paiku – ko-
lib meie igapäevane toit 
kosmonauditoidu stiilis 
tuubidesse, kust on seda 
mugav ja lihtne manusta-
da ja säilitada. Arvati, et 
sisu jääb endiseks ja vorm 
muutub. Tegelikult on 
juhtunud just vastupidi – 
toit näeb välja nagu toit 
ikka, kuid sisu on tihti 
midagi hoopis ennenäge-
matut.

Toidu kasvatamine ja 
töötlemine on muutunud 
järjest tööstuslikumaks 
protsessiks. Kasvatatakse 
intensiivselt, pihustades 
põllule terve “kohustuslik” 
loetelu putukate, umbrohu, 
seenhaiguste jt vastu võit-
lemise vahendeid. Hiljem 
lisatakse toidule erinevaid 
värv-, maitse- ja lõhnaai-
neid, stabilisaatoreid, säili-
tusaineid ja emulgaatoreid. 
Takkapihta üritatakse leida 
võimalikult odavaid ja püsi-
vaid koostisosi, millel toote 
algse mõttega ei pruugi 
enam mingeid seoseid olla 
(nt pihustatav purgivahu-
koor tahkestatud taimeras-
va baasil).

Taimsed 
transrasvad

Kauplustes müüdavates 
toodetes on sageli üheks 
koostisosaks hüdrogeenitud 
ehk tahkestatud taimerasv, 
mida sisaldavad näiteks 
margariinid, mõned kohu-
kesed, paljud maiustused, 
kooreasendajad ja jäätised. 
Tahkestatud taimerasv on 
piimarasvast odavam ning 
see on ka peamine põhjus, 
miks nad nii laialt kasutu-
sel on.

Paraku võivad hüdrogee-
nimise käigus tekkida ini-
mese tervisele ohtlikud 
taimsed transrasvad, mis 
tõstavad halva kolesterooli 
taset veres, vähendavad hea 
kolesterooli hulka, soodus-
tavad veresoonte põletikke 
ja arterite lubjastumist. On 
ka uurimusi, mis seovad 
taimseid transrasvu selliste 
haigustega nagu vähk, di-
abeet ja rasvumine. Taanis, 
Prantsusmaal, Kanadas ja 
USA mõnedes osariikides on 
taimsete transrasvade kasu-
tamisele kehtestatud pii-
ranguid või on need lausa 
keelatud.

Kahjuks ei kajasta Eestis 
tänased tootepakendid 
transrasvade sisaldust, see-

ga tasub kindluse mõttes 
üldse vältida hüdrogeenitud 
taimerasva sisaldavaid too-
teid.

Ohtlikud 
toiduvärvid

Paljudes riikides on keela-
tud ka ohtlikumate süntee-
tiliste värvainete, nn aso-
värvide kasutamine toidus. 
Kahjuks on asovärvid Eestis 
kasutusel. Ühe näitena võib 
tuua E102 ehk tartrasiini, 
mis võib tekitada lastel üli-
aktiivsust ja käitumishäi-
reid (ärritatus, rahutus, 
unehäired, keskendumis- ja 
õppimisraskused). Tartra-
siin võib põhjustada allergi-
list purpurpuna, naha ja 
limaskestade ärritust, mig-
reeni, kõhuvalu, iiveldust, 
nägemishäireid ja liigeseva-
lu. Alates 2010. aastast peab 
Euroopa Liidus müüdav toit, 
mis sisaldab kõige ohtliku-
maid asovärve, kandma toi-
dupakendil hoiatust: “Või-
malik kahjulik mõju laste 
aktiivsusele ja tähelepanu-
võimele”. Kas meie, eestla-
sed, tahame selliseid tooteid 
üleüldse oma laste ja ka 
enda menüüsse?

Taimekaitsevahen-
did ehk pestitsii-
did

Toidu tootmisel kasutata-
vate taimekaitsevahendite 
kogused Euroopas näitavad 
tõusutrendi. Selle kohta, 
milliseid kemikaale on toi-
du tootmiseks kasutatud, 
pakend paraku informat-
siooni ei anna. Seireandmed 
näitavad, et umbes pool toi-
duainetest sisaldab pestit-
siidijääke ning ligi kolman-
dik sisaldab rohkem kui ühe 
toimeaine jääke. Kui sööte 
intensiivtootmisest pärit 
viinamarju, siis neis on 
keskmiselt 6,5 erineva pu-
tukatõrjevahendi jääke. 
Piirnormid on kehtestatud 
üksikute toimeainete kaupa 
ning enamasti pole teada, 
kuidas erinevate kemikaali-
jääkide koostoime inimese 
tervist võib mõjutada. See 
katse alles käib, paraku toi-
mub katsetamine tarbijate 
peal.

Geneetiliselt 
muundatud toit

Geneetiliselt muundatud 
toit Eesti kauplustes on tar-
bijale raskesti tuvastatav - 
hoiatav tekst on pisikeses 
kirjas ja raskesti märga-
tav. Põhiliselt leidub 
meil GM õlisid ja marga-
riine, aga võib ka juhtu-

da, et mõnede toodete koos-
tisosana kasutatud geen-
muundatud toiduained 
jäetakse pakendile märki-
mata. Geenmuundatud toi-
du ihalejad saavad hea üle-
vaate meie poelettidel paku-
tavast GM toidust aadressilt 
www.eko.org.ee/gmo .

Tarbija, kui nõudluse te-
kitaja, mõjutab toidutoot-
mist poes oma ostuotsuseid 
tehes. Kui tarbija ei ole in-
formeeritud, ei ole tema 
valikud teadlikud ning toi-
dutööstus võibki väita, et 
tarbijad tahavadki just sel-
list ebatervislikku toitu. 
Teadlik klient saab super-
marketitest järjekindlalt 
nõuda tervislikku toitu, 
oma soove ja ettepanekuid 
ka kirjalikult edastades ning 
kui selliseid inimesi on roh-
kem, viib see ka muutuste-
ni.

Tahaks loota, et Eesti tar-
bija ei vali oma toitu ainult 
ilusa pakendi ja kireva värvi 
põhjal. See kaunidus võib 
pikemas perspektiivis hävi-
tavalt mõjuda.

Õnneks on üha enam 
tähtsustumas ka sellised 
toidu kriteeriumid, nagu 
ehtne, mahepõllumajan-
duslik, jälgitav, kohalik. 
Kohalike alternatiivsete tu-
rustuskanalite kujunemine 
(otseturustus talunikelt, nn 
kastisüsteem, talupoed jne) 
võimaldab tarbijale kesk-
konna- ja tervisesõbraliku-
maid valikuid. Ei tohi luba-
da, et see võimalus hävita-
taks mingite asjakohatute 
euronõuetega, mis vaid 
suurtootjatele sobivaks sea-
tud.
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Toit peab sööjat 
rõõmustama

SIRLI PEHME
Erakond Eestimaa 
Rohelised Tartu 
piirkonna juhatu-
se liige. Loodus-
teaduse magister, 
Eesti Maaülikooli 
mahekeskuse
juhataja, mahe-
põllumajanduse ja 
keskkonnakaitse
spetsialist.

TOIT PEAB 
SÖÖJAT 
RÕÕMUSTAMA. 

Julge unistada, vali Euroopale roheline tee! See on võimalik. 
Vali Rohelised Euroopa Parlamenti!

Kas oled kindel, et Su toit on tervislik ja puhas? 
Kas tead, kust see pärineb ja kuidas see võib 
Sinu ja Su lähedaste tervisele mõjuda? Kas 
tead, et kõige tervislikum on mahetoit? Kas 
kvaliteetsete toiduainete hinnad võiksid ka Sinu 
meelest olla taskukohasemad? 

Erakond Eestimaa Rohelised taotleb õiglast 
hinda tervislikule toidule ja selget toiduteabe 
nähtavust pakenditel.
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Kohalike alternatiivsete tu-
rustuskanalite kujunemine 
(otseturustus talunikelt, nn 
kastisüsteem, talupoed jne)
võimaldab tarbijale kesk-
konna- ja tervisesõbraliku-
maid valikuid. Ei tohi luba-
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taks mingite asjakohatute 
euronõuetega, mis vaid
suurtootjatele sobivaks sea-
tud.
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Julge unistada, vali Euroopale roheline tee! See on võimalik. 
Vali Rohelised Euroopa Parlamenti!

MAREK 
STRAND
BERG

EERi esikõ-
neleja

Alustagem energiava-
jadusest. Siiani on 
jätkuvalt osadel ini-

mestel (kasvõi neil, kes 
kirglikult kirjeldavad Eesti 
tuumaenergeetikat kui pa-
ratamatust) ettekujutus 
nagu inimkonna (ja eestla-
sed nende hulgas) energia-
vajadus saaks piiramatult 
kasvada ja see piiramatu 
kasv ongi ühiskondade õnne 
alus. Samas on ju fi nants-
kriisi kogemus see, mis üt-
leb, et väärtusi ei saa ega 
tohi meelevaldselt välja 
mõelda, nii nagu tehti seda 
möödunud pea 40 aastase 
fi nantsblufi  ajastu vältel. 
Kust mujalt see kasvav ener-
giavajaduski tuli, kui juur-
de mõeldud raha kontrolli-
matust ning üle piiride voo-
lavast kasutusest.

Euroopas tarbitakse kesk-
miselt täna ca 42 MWh pri-
maarenergiat (primaarener-
giaks nimetatakse kütuseid, 
millest saadakse muud ener-
gialiigid nagu elekter, soo-
jus, liikumine) inimese 
kohta aastas. See vastab 
umbes 3,5 m3 diiselkütusele. 
Eesti vastav energiatarve 
inimese kohta on 1,2 korda 
kõrgem kui Euroopa keskmi-
ne ja Ameerika Ühendriiki-
des on see üle 2 korra kõrgem 
Euroopa omast.

Euroopa Liidu eesmärk on 
vähendada seda energiakulu 
20% võrra, asendada sellest 
energiakulust 20% taastu-
vallikaist pärinevate ener-
giavoogudega.

Maa elaniku kohta tulev 
keskmine energiatarve on 
aga inimese kohta 21 MWh 
aastas. Somaalias, kust pä-
rit piraadid laevu kimbuta-
vad, on see aga ainult 0,35 
MWh. Teisisõnu tähendab 
see, et selles riigis peab iga-
üks toime tulema 130 korda 
väiksema kütusekuluga, 
ehk siis piltlikult kahe ka-
nistri vedelkütusega aastas. 
Tõsi, see pole küll meile ees-
kujuks, kuid vähemalt an-
nab põhjuse mõista piraat-
luse juuri selles riigis. Nagu 
ka seda, et piraatide karm 
karistamine pole kaugeltki 
mitte piraatlusprobleemi 
lahendus. Mitte ligiläheda-
seltki.

Energiavajaduste kasvu-
prognoosid, mida maailma 
kohta räägitakse, põhinevad 
tegelikult Maa rahvastiku 
kasvueeldusel.

Euroopa Liidu eesmärk 
energiakulutuste 20% vä-

hendamiseks tähendab aga 
seda, et ka Eesti energiatar-
ve peaks vähenema mitte 
kasvama. Euroopa keskmine 
primaarenergia kultus peaks 
alanema tasemele 34 MWh/
in/a ja see tähendab, et Ees-
ti primaarenergia kulutami-
ne peab langema 1,5 korda, 
kui soovime olla Euroopa 
keskmised energiakasutajad 
ja 20%, kui alandada oma 
energiakultusi proportsio-
naalselt teistega.

Elektriturg avaneb täieli-
kult Eestis 2013. aastast. 
Kõik, mis müüakse siis läbi 
võrgu, müüakse vabaturu 
oludes. Ilmselt saab see ole-
ma Põhjamaadega seotud 
vabaturg. Sellel turul 
müüakse elektrienergiat 
tunni kaupa. Tootjad teevad 
omi pakkumisi teadaoleva 
tarbimise (nõudluse) katmi-
seks. Iga pakkuja teatab nii 
tunni jooksul müüdava 
energia hulga kui ka hinna, 
mida tootja selle eest soovib. 
Viimase pakkumise tegija 
nõutud hind on hind, mil-
lega otsetakse energia kõi-
gilt pakkujatelt. Kes pakkus 
vähem kui viimane pakku-
ja, peab leppima ehk koguni 
müügikahjuga.

Nüüd kujutagem ette sel-
lisel elektriturul Eesti uut 
tuumjaama, mis ilmselt on 
Põhjamaades kõige uuem ja 
see tähendab, et suure tõe-
näosusega ka üks kallimaid. 
Nagu on ilmselt ka selle jaa-
ma müüdav elekter kallim 
kui muude siinkandis oleva-
te tuumjaamade elekter. 
Kas sellistes oludes on see 
jaam konkurentsivõimeli-
ne? Vaevalt!

Enamgi veel... Kui selleks 
ajaks on näiteks rajatud Eesti 
merealadele piisavalt suured 
tuulepargid ja nende tootmi-
ne stabiliseeritud, pole tuum-
jaamale lihtsalt kohta. Stabi-
liseerimiseks sobiks nii kaab-
liühendus Rootsi, nagu ka 
sealsete hüdrojaamade kasu-
tamine või näiteks plaanitava 
Maardu graniidikaevanduse 
ümberkavandamine nii, et 
selle tühje kaeveõõsi saab ka-
sutada energiat salvestava 
pump-hüdrojõujaama vee-
hoidlatena. Meenutan siinko-
hal, et varasem plaan, mida 
Maardu graniidikaevanduse 
kaasomanik Anto Raukas on 
tutvustanud, oli selles, et tüh-
jad kaeveõõned võetaks kasu-
tusse kas tuumajäätmete või 
lihtsalt jäätmete hoidlana või 
oleks neisse rajatud tuu-
maelektrijaam. See plaan 
on ettevõtte enamus-
osanike poolt hüljatud 
ning ettevõtte juht 
Peep Siitam teatas, 
et tema enam tuu-
majõujaamale Eestis 

tähendust ega tulevikku ei 
näe.

Ega sellist tähtsust ei saa-
gi tuumjaamal olla, kui näi-
teks tuuleparkide arengule 
anda roheline tee ja rajada 
suuremahuline energiasal-
vesti. Kui see õnnestub val-
mis saada vahemikus 2013-
2016, polegi tuumajaamale 
mitte mingit kohta. Seda 
põhjusel, et taastuvate ja 
kütusevabade energiaallika-
tega saab tegelikult katta 
märkimisväärse osa nii Ees-
ti praegusest kui kindlasti 
tulevasest, vähenevast ener-
giavajadusest.

Seda seost silmas pidades 
on tõepoolest kummaline, 
miks siiani pole Eestis ole-
mas ei üleriigilist taastuv-
energia teemaplaneeringut 
ega ka näiteks veepõhja 
ehitamise seadust. Need 
mõlemad on olulised eel-
dused avamere tuulepar-
kide ehituseks. Nende 
puudumine on nagu vaba 
tee tuumaenergeetikani. 
Vabandan, aga selline mul-
je lihtsalt jääb ja sellest 
muljest saab vabastada ai-
nult tegevus, mis loob eel-
dusi reaalsetele ener-
giatehnoloogiate-
le mitte ülikau-
getele unis-
tustele.

T u u m -
jäätmetele 
ei ole täna 
olemas la-
hendust. 
Tegemist 
on mür-
gise kin-
gitusega 
järeltu-
levatele 
põlvede-
le ning 
see on 
t u u -
m a -
ener-
g e e -
t i k a 
p e a -
mine 
eeti-
line 
kü-
si-

mus. Just eetiline, sest tuu-
mareaktorite lisandumine 
mitte ei vähenda, vaid ikka-
gi suurendab ohtlike jäät-
mete hulka.

Kui eesmärgiks on kahe-
kordistada tuumaenergiast 
saadava elektri osakaalu 
maailmamajanduses, siis 
tähendaks see järgneva 10 
aasta jooksul igal nädalal 
ühe tuumareaktori käiku-
laskmist. Arusaadavalt sööb 
selline tahe ka kättesaadava 
tuumakütuse hulka, mis te-
kitab paratamatult nii ma-
jandusliku surve kui selle 
leevendami- seks tekki-
va kesk-

konnasurve.
Tuumjaama ehitamine 

ongi poliitiline projekt. Koos 
sellega kaasnevate korrupt-
siooniriskide ja teenimisloo-
tustega, mis käivad alati 
kaasas poliitiliste projekti-
dega, mille lõplikud maksu-
mused ja valmimistähtajad 
on juba ette teada määrama-
tud. Määramatult kasvavad 
ja venivad. Kui olen ener-
geetika ja tuumjaama tee-
madel esinenud, on minult 
ka küsitud, kas see võib olla 
nii ka Eesti tuumajaama pu-
hul. Kahjuks ei oska ma sel-
lele selgelt vastata, et selli-
seid riske pole. Kui kuulata 
majandus- ja kommunikat-

siooniministeeriumi sei-
sukohti, mis sõnades on 
justkui kõiki tehnoloo-
giaid võrdselt toetavad, 
siis praktikas seda ju 
näha pole. Eesti polii-

tiline valik hiilib tuumatu-
leviku poole, unustades liht-
sad ja täna energialahendu-
si loovad võimalused, mida 
aina selgemalt käsitletakse 
võimaliku takistusena tuu-
maunistuse realiseerimi-
sel.

Elevant on suur ja huvitav 
loom ja on kohti, kus ele-
vant tunneb ehk end kodu-
selt. See aga ei tähenda, et 
me peaksime ihalema ele-
vanti, kui meil tõepoolest 
pole temaga mitte kui mida-
gi peale hakata.

Tuumaenergeetikas on 
aga tavaks, et elevanti haka-
takse propageerima ja tut-
vustama ning lõpuks on kee-
gi, kes ütleb “Osta elevant 
ära!”

Ja mida me siis vastame, 
kui meil juba täna on selge, 
et tuumaelevandile pole siin 
kohta?
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Osta elevant ära! Ehk tuumaenergiast 
loogiliselt ja eetiliselt
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Erakonna hiljutisel üld-
kogul tutvustasime 
Euroopa Roheliste 

ühist valimisplatvormi ja  
rääkisime lahti selle erine-
vaid peatükke. Enamus meie 
nimekirja kandidaate oli ko-
hal, nende jutu vahele laulis 
ja mängis muusikat Johan-
sonide pereansambel.  Pub-
lik küsis küsimusi. Ja äkki 
tuli üks pärimine ka esine-
jate poolel olevatelt Johanso-
nidelt: „Aga mida te Euro-
parlamendis muusikute 
heaks teha saate?“.  

Kuna üritusel ei antud aega 
korralikult vastata, teeksin 
seda tagant järgi Grüüne va-
hendusel. 

Roheliste platvormist selle-
le pärimisele tõepoolest  ot-
sest vastust ei leia, peale 
ühismanifestis kirjeldatud 
üldiste hüvede, millest eesti 
muusikud, nagu kõik teised-
ki kodanikud osa saavad. Kü-
simine on siiski heaks ajen-
diks anda huvilistele ülevaa-
de aruteluteemadest, mis on  
Riigikogu töölauale jõudnud 
Europarlamendi kultuuriko-
misjonist.

Kõigepealt sellest, kui-
das Riigikogu saadi-
kud Euroopa tasandi 

seadustega kokku puutuvad. 
Väga paljud seadusemuuda-
tused Eestis saavad alguse 
vastava valdkonna direktiivi 
muutusest Brüsselis. Sageli 
on Riigikogu kultuurikomis-
joni liikmetel vaja arvamust 
avaldada ka Euroopa Komis-
joni kultuuri- ja hariduse-
teemaliste aruannete kohta 
või kuulata ära enne  Brüs-
selis toimuvat kultuurimi-
nistrite koosolekut  Eesti 
poolsed seisukohad arutuse-
le tulevates küsimustes. Mi-
nistrite „ülekuulamised“ 
eurotasandi teemadel toi-
muvad ka Riigikogu Euroopa 
Asjade Komisjoni istungitel, 
kus lisaks selle komisjoni 
liikmetele võivad külaliste-
na osaleda ka teised, päeva-
korrast huvitatud saadikud.  
Rahvusparlamentide kul-
tuurikomisjonid kutsutakse 
vähemalt kord aastas  ka 
ühisistungile Europarlmen-
di kultuurikomisjoniga. 

Möödunud aasta „Grüü-
nes“ sai juba kirjeldatud 
Brüsselis kuuldud ägedast sõ-
navahetusest kultuurilise 
mitmekesisuse ja ühtse Eu-

roopa kultuuri pooldajate va-
hel. Rohelised jäävad selles 
küsimuses arvamusele, et 
kultuuri puhul ei saa neid 
kahte mõistet lahutada, vaid 
tegemist ongi nii mitmekesi-
suse kui ühtsusega ühes-
koos.

Viimasel ajal Riigikogus 
läbi arutatud eurodokumen-
tidest peaks sisu poolest muu-
sikuid kõige enam huvitama  
autorikaitsevaldkond, kaud-
semalt aga kogu loomema-
janduse toetuste temaatika 
ning eurorahade kasutamise 
tõhusus kultuurivaldkon-
nas.  

Kultuurikomisjon töö-
tas hiljaaegu Euroopa 
Parlamendi ja Nõu-

kogu direktiivi-eelnõuga, 
mis  pikendab muusikateose 
esitajate autoriõiguse ja sel-
lega kaasnevate õiguste kait-
se tähtaega seniselt 50 aas-
talt 95 aastale. Euroopa 
muusikute ringkondadest 
alguse saanud muudatuse 
eesmärk on parandada stuu-
diomuusikute sotsiaalset 
olukorda, võttes arvesse, et 
üha enam esitajaid elab 
kauem, kui nende esituste 
kaitseks siiani ette nähtud 
50 aastane periood peale esi-
tuse salvestise avaldamist. 
Järgmise 10 aasta jooksul 
jääks autorikaitseta üha 
suurem hulk aastatel 1957-
1967 salvestatud ja välja an-
tud esitusi. See omakorda 
tähendaks muusikute sisse-
tuleku vähenemist ning mõ-
jutatud oleksid nii põhiesi-
tajad (kes saavad autoritasu) 
kui ka arvukad anonüümsed 
stuudiomuusikud, kes on 
osalenud fonogrammide sal-
vestamisel ning loovutanud 
oma ainuõigused fonogram-
mitootjale ühekordse, nn 
väljaostutasu, eest. Muusi-
kute huvides on kindlasti ka 
see, et plaaditööstused jät-
kaksid investeeringuid uu-
tesse talentidesse (nendega 
lepingute sõlmimisse, vähe-
tuntud annete edendamisse 
ja uuenduslike helisalves-
tuste tootmisse). Fonogram-
mitootjate väitel on seni 
sellesse suunatud 17 % 
salvestiste levitami-
sest saadud tulust, 
kuid piraatluse tõt-
tu on CD-plaatide  
turu väärtus 2001. 
aastaga võrreldes 

vähenenud viiendiku võrra 
ning tulud muutunud väga 
ebakindlaks.

Riigikogu kultuurikomisjo-
nil paluti avaldada arvamust 
ka  Euroopa Komisjoni rohe-
lise raamatu „Autoriõigus 
teadmistepõhises majandu-
ses“ kohta. Teatavasti tooni-
tab Euroopa Komisjon ühtse 
turu viiendat vabadust, mil-
leks on teadmiste ja uuendus-
te vaba liikumine. Ka sellega 
seondub autoriõiguse roll 
ning tulevik. Kultuurikomis-
jonil tuli süveneda sellistesse 
teemadesse nagu kultuuripä-
randi digitaliseerimine ja 
paljundamine, tarbijate ligi-
pääs kaitstud teostele, konk-
reetse omanikuta audiovi-
suaalsed teosed ehk nn orb-
teosed, teoste levitamine 
õppetöö ja teadusuuringute 
eesmärgil, sh piiriüleses 
kaugõppes  jpm. 

Lisaks autorikaitseühingu 
esindajatele kaasati kultuu-
rikomisjoni istungile oma 
seisukohti kaitsma ka raa-
matukogude esinda-
jad, kes vaidle-
sid selle üle, 
kui kaua 
t o h i b 

raamatukogu uut helikandjat 
ainult kohapeal kuulamiseks 
välja anda ja kas muusika-
alase hariduse omandajale 
võib teha erandeid ja lubada 
CD plaat siiski koju kaasa 
võtta.

Kui 2008 aastal oli Euroopa 
Parlamendi kultuurikomisjo-
ni loosungiks kultuurideva-
heline dialoog, siis 2009. aas-
tal on selleks innovatsioon. 

Väga aktuaalsed on ol-
nud arutelud loome-
majanduse võimalus-

te ning loojate ja ettevõtluse 
vaheliste kokkupuutepunk-
tide üle. (Sel teemal saab 
huviline lisateavet näiteks 
Eesti Statistika 2008. aasta 
väljaandest nr 5, mille auto-
riks on Kutt Kommel).   Aas-
tateks 2007-2013 on Eestile 
Euroopa Liidu struktuurik-
fondidest loomemajanduse 
arendamiseks ette nähtud 
117 miljonit krooni. Toetus-

tega te-
g e -

leb Eestis Ettevõtluse Aren-
damise Sihtasutus.

Samas on Euroopa Liidu 
tõukefondide rakendamine 
kõigis ministeeriumides, 
sealhulgas ka kultuuriminis-
teeriumis, olnud üpris aegla-
ne ja poliitikutel on plaanis 
need, headel aegadel koosta-
tud rakenduskavad värske 
pilguga üle vaadata. 

Üsna hiljuti arutati Euroo-
pa Parlamendi ja Nõukogu 
otsuse üle, kuidas korraldada 
audiovisuaalsete teoste (fi l-
mide)  loomise alast koostööd 
kolmandate riikidega (Prog-
ramm MEDIA MUNDUS) nii, 
et konkursitingimused ei 
oleks ebasoodsad väikeriiki-
dele, kus turustus on piira-
tum.  

Loomemajanduse temaati-
kaga kaudsemalt seotud Loo-
visiku ja loomeliitude seadu-
se muudatuse eelnõu, mis 
Euroopa õigusega hõlmatud 
pole, peaks samuti muusiku-
tele suurt huvi pakkuma. Sel-
le, hetkel veel suurde saali 
mitte jõudnud eelnõu koha-
selt, hakatakse vabakutselisi 

loovisikuid edaspidi koht-
lema võrdsetel alustel 

füüsilisest isikust ette-
võtjatega ja neil tu-

leb end  äriregistris 
arvele võtta.   

Seega ei saa 
nad ennast 

enam töö-
tuks re-

gistreeruda ega töötutoetust 
taotleda. Samas plaanitakse 
loomeliidu vastava otsuse 
alusel  pikendada praegust 
kuni 6 kuu pikkust loometoe-
tust teatud tingimustel kuni 
1 aasta pikkuseni. Erinevalt 
senisest korrast ,ei takista 
loometoetuse saamist enam 
samal ajal muudest fondi-
dest, näiteks Kultuurkapita-
lilt laekuvad stipendiumid  
või muud sihtotstarbelised 
toetused ega teoste korduve-
situse või laenutamise eest 
saadavad hüvitised. 

Tulised vaidlused käisid 
2008. aastal kontserdi 
-ja teatripiletite käibe-

maksu suuruse teemal. Kul-
tuuriministeeriumi poolt 
Advokaadibüroolt Raidal ja 
Co tellitud analüüsist sel-
gus, et EL vastavad õigusak-
tid lubavad etendusasutus-
tele ainult 18 % käibemaksu 
või selle nullmäära, ning 5% 
ja 9 % käibemaksust ei saagi 
üldse rääkida. Nullmäära 
aga ei soovinud etendusasu-
tused ise, kel siis tekiks 
probleeme soetuste pealt 
käibemaksu tagasisaamise-
ga.  Siit võib järeldada, et  
küsimus kontserdipiletite 
käibemaksu alandamisest  
tuleks kõigepealt üles tõsta 
Euroopa Parlamendis.

Kokkuvõtteks: Kuigi Rohe-
liste poolt Brüsselisse läheta-
tud saadik hakkaks pigem 
tegutsema mõnes  keskkon-
na-, majanduse- ja/või ener-
geetikaküsimustega tegele-
vas EP komisjonis, jäävad 
meile edaspidigi alles võima-
lused mõjutada ka Euroopa 
Liidu tasandi kultuuri- jt 
valdkondade poliitilisi doku-
mente ja seda nii Roheliste 
kolleegide kaudu Europarla-
mendis kui ka  läbi töö Eesti 
Riigikogus.
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Kui möödusime tuha-
mägedest Ida-Viru-
maal, küsis tütar 

ükskord: “Mis mäed need 
siin sellised on? Meil geo-
graafi atunnis õpetaja ütles, 
et ainult Lõuna Eestis on 
mägine maastik”. 

Ja meie vahel arenes järg-
mine dialoog:
Isa: “Vaata tütar, need on 

mäed, tuhamäed, mille ini-
mene on siia tekitanud. Kui 
fossiilset põlevkivi maa seest 
kaevandada, see katlas ära 
põletada, tekib iga kahe ton-
ni põlevkivi kohta jämedalt 
1 tonn tuhka. Ja kuhugi tu-
leb see tuhk ju panna. Seni 
kuni temaga midagi targe-
mat teha ei osata, pannak-
segi tuhk hunnikusse. Kui 
hunnik saab juba väga suur, 
siis eemalt see paistabki 
nagu mägi.”
Tütar: “Miks on vaja põ-

levkivi põletada ja miks ta 
fossiilne on?”

Isa: “Põlevikivi on harju-
tud Eestis põletama aasta-
kümneid, et me iga päev 
saaksime seinapistikust 
elektrit. Fossiilseteks allika-
teks on nafta, kivisüsi, 
pruunsüsi, maagaas ja Ees-
tis loomulikult põlevkivi. 
Viimastel aastatel oleme 
kaevandnud 14 miljonit ton-
ni põlevkivi aastas, igas ka-
lendripäevas 3850 tonni. 
Fossiilsete kütuste põleta-
misel lisanduvad õhku lisa-
süsihappegaas ja muud 
saasteained nagu väävel-
dioksiid, lämmastikoksiidid 
ja süsinikoksiid, sest need 
on omal ajal atmosfäärist 
sadu miljoneid aastaid taga-
si kasvanud taimede poolt 
seotuna maapõue sisse tal-
lele pandud. 
Tütar: “Mis vahe on taas-

tuvenergial ja fossiilsel 
energial?
Isa: “Taastuvenergia on 

kõik see energia, mis ei pä-
rine fossiilsetest allikatest. 
Energiaallikad mis taastu-
vad looduslikes aineringetes 
päikesenergia, maa külge-
tõmbejõu või tuule toel. 
Neist Eestis on kõige olulise-
mad taastuvenergia allikad 
tuule-, pinnalähedane maa-
soojus ja bioenergia, tulevi-
kus ka päikese ja geotermaa-
lenergia, mujal maailmas 
on olulised allikad veel hüd-
ro-, laine-, tõusu- ja mõõna-
energia. Taasuvatest ener-
giaallikatest ei teki keskkon-
da juurde saasteaineid ega 
ka süsinikku, sest näiteks 
küttepuude põletamisel 
eralduv süsinik CO2 näol on 
puu kasvamisel sinna atmo-
sfäärist võetud, seega taas-
tuvenergeetilised energiaal-
likad on süsinikuneutraal-
sed.”
Tütar: “Kas bioenergia on  

on taastuv?”
Isa: “Bioenergia on ener-

gia, mis pärineb biomassist, 

biomass omakorda on bio-
loogilist päritolu mass, ehk 
kõik mis on kunagi maa peal 
päikeseenergia toel kasva-
nud.Näiteks spetsiaalsed 
energiakultuurid ja muud 
taimed või nende tootmis-
jäägid, küttepuud, energia-
võsa, põllumajandusjäät-
med, sõnnik, aga inimete-
gevusest pärit bioloogiliselt 
lagunevad köögi- ja söökla-
jäätmed, reoveesete ja toi-
duainetööstusjäätmed. Ees-
tis on kõige tavalisem ja 
traditsioonilisem bioenergia 
kasutus küttepuud, millega 
on toasooja saadud aastasa-
du ja just küttepuude, pui-
duhakke ja turba põletami-
ne sooja saamiseks on Eesti 
taastuvenergia protsendi-
täitjad. Mootorites kasuta-
tavad biokütused on bioeta-
nool, biodiisel ja biogaas. 
Näiteks Tartu linna reo-
veesettele mõnede biolagu-
nevate jäätmete lisamisel on 
võimalik kolmandik linna 
busse panna sõitma biogaa-
siga ja linnaõhk saab palju 
puhtam“
Tütar: “Aga kust biogaasi 

saab?”
Isa: “Biogaasi tootmiseks 

sobivad mitmesugused 
biomassi ressursid, ka näi-
teks me oma köögis eraldi 
kogutud toidujäätmed, mis 
me praegu kompostiks tee-
me – üldiselt nimetatakse 
seda aga olmejäätmete bio-
lagunevaks (orgaaniliseks) 
osaks, siis selliste tehaste 
jäätmed, kus süüa, nagu 
piima, õlut, kalakonservi 
või vorsti tehakse, samuti 
sööklate toidujäätmed. Põl-
lumeestel tekib taimekas-
vatusest jäätmeid või nad 
võivad spetsiaalselt ener-
giakultuure kasvatada ja 
sellest silo teha, millest 
saab samuti biogaas. 
Nendel põllumeestel, 
kes kasvatavad linde 
või loomi, tekib sõn-
nikut, mis on väga 
hea biogaasi tootmi-
seks. Kodudest WC 
potist alla minevat 
vett nimetatakse 
reoveeks ja inime-
si enamasti ei 
huvita, mis sel-
lest edsi saab – 
aga tegelikult 
m õ t l e m e 
koos, mis 
sellest siis 
saab. Kui 
s e l l e s t 
r e o v e e s t 
lasta pak-
sul osal väl-
ja settida, 
mida ni-
metatakse-
gi reo-

veesetteks või – mudaks, 
siis ka sellest saab biogaasi. 
Ja lõpuks, kui inimene vis-
kab õunasüdame prügikas-
ti, mille sisu rändab prügi-
lasse, siis kui prügimäe 
sisse hapnik ei pääse, hak-
kavad seal sees kõik need 
õunasüdamed koos muu 
bioloogilist pärtiolu kraa-
miga anaeroobselt käärima 
ja eraldub loomulikult bio-
gaas, milles on keskmiselt 
60% metaani ja ülejäänud 
on süsihappegaas. Kodu-
dest pärinevas nn olmeprü-
gis on keskmiselt üks kol-
mandik bioloogiliselt lagu-
nevaid köögi- ja sööklajäät-
meid. Kui kõik selline 
kraam õnnestuks kokku ko-
guda ehk 438 442 tonni, 
saab sellest täna olemasole-
vate tehnoloogiatega toota 
biogaasi kokku – 65,8 
mln m3, mille ener-
geetiline väärtus 
on 395 GWh/a (6,0 
kWh/m3), eeldu-
sel, et 1 tonnist 
biolaguneva-
test jäätme-
test võiks saa-
da 150 m3 bio-
gaasi ja sellist 
biogaasi ko-
gust kinnita-
vad ka meie 
töörühma teh-
tud katsed.”
Tü t a r :

“ K u i 
palju 

saaks Eestis prügilates bio-
gaasi toota?”
Isa: “Väätsa Prügilasse oli 

2007. aasta septembri seisu-
ga ladestatud ~100 000 tonni 
prügi alates 15.11.2000 seal 
toimub tekkiva prügilagaasi 
kogumine ja põletamine 
küünalpõletis ehk raiskami-
ne. Mõistlik oleks see bio-
gaas kasutusele võtta. Jõe-
lähtme Prügilas tekkis  2007. 
aastal  kogutavat prügilagaa-
si eeldatavalt 3,1 mln m3,
milles on energiat 17 GWh/a, 
mis võimaldaks paigaldada 
1,7 MW koguvõimsusega soo-
juse ja elektri koostootmis-
seadme (850 kWe). Tänasel 
päeval põletatakse osa kogu-
tavast gaasist küünalpõletis. 
Ja Iru jaamas põletatakse kal-
li raha eest ostetud vene 

maagaasi elektri ja 
sooja koos-

tootmi-
seks – 

no kas see on mõistlik tege-
vus?! Ei ole ju?!  Uikala Prü-
gilas, Paikuse Prügilas, Tor-
ma Prügilas, reovee mudas, 
olmejäätmetes ja suurema-
tes prügilates oleva energia 
koguhulk on 625-675 
GWh/a.”
Tütar: “ Eesti ja Eesti. Issi 

räägi parem kuidas Euroopa 
Liidus asjalood on?”
Isa: “Euroopa Roheliste 

lepe “Green deal” ütleb klii-
mamuutuste ja taastuvener-
gia rakendamise kohta: 
Praegune majanduslangus 
on võimalus, et süsteemi 
muuta ning vältida äärmus-
likku ressursikriisi ja kliima 
muutumist, säilitades sa-
mas hea elukvaliteedi. Kui 
soovime vältida kliima oht-
likku muutumist, peame 
oluliselt vähendama kasvu-
hoonegaaside emissioone, 
muutma maakasutust ning 
suurendama maastike vee 
kinnipidamisvõimet. Rohe-
lised soovivad, et Euroopa 
Liit kohustuks vähendama 
emissioone vähemalt 40% 
võrra aastaks 2025 ja veel 
vähemalt kaks korda nii pal-
ju aastaks 2050, võrrelduna 
1990. aasta tasemega. Eu-
roopa peab mängima juht-
rolli ÜRO raamistikus asuva 
ning siduva rahvusvahelise 

kliimaleppe jõustamisel, 
mis arvestaks teadu-

se uusimaid and-
meid. Lepe peaks 
sisaldama töös-
tusriikide ko-
hustust vähen-
dada emissioo-
ne ning toetada 
arengumaid klii-
mamuutuste ne-

gatiivsete mõju-
dega toimetule-
kus. Siinjuures on 
kasvuhoonegaasi-
de emissioonide 
v ä h e n d a m i s e k s 
oluline peatada ka 
troopiliste metsade 
üleraie.

Kliimamuutus-
tega võitlemine on 
protsess, millest 

võidavad kõik. Kombi-
natsioon ambitsiooni-
katest ja siduvatest ees-

märkidest, boonustest 
ning avaliku sektori inves-

teeringutest rohelistesse 
tehnoloogiatesse ja teenus-
tesse aitab luua Euroopas 
miljoneid ja kogu maailmas 
kümneid miljoneid töökoh-
ti. Neid töökohti on majan-
duslikult rasketel aegadel 
väga vaja. Euroopa Liit peab 
võtma eesmärgi luua miljo-
nit uut ’rohekraede’ töökoh-
ta Euroopa Parlamendi järg-
mise 5-aastase tööperioodi 
jooksul. Me peame tõhusalt 
muutma oma tänast raiska-
vat energiakasutuse stiili, 
võttes laialdaselt kasutuse 
taastuvaid energiaallikaid. 
See vähendab meie kahju-
likku sõltuvust saastava 
energia impordist ebasta-
biilsetest riikidest. Selline 
sõltuvus tekitab täna eba-
stabiilsust ja probleeme nii 
meie majandusele kui ühis-
konnale.

Peame ära kasutama ole-
masoleva energiasäästu po-
tentsiaali. Saame hoida 
head elukvaliteeti, kui ka-
sutame kasvavate energia-
hindade juures energiat vä-
hem ja mõistlikumalt. Ro-
helised soovivad, et Euroopa 
tähtsustaks energiasäästu 
senisest hoopis enam. Ener-
giakasutuse 20%- line vä-
hendamine aastaks 2020 
peab saama siduvaks ees-
märgiks. Tuleb toetada ja 
julgustada intelligentsete 
lahenduste juurutamist küt-
te- ja jahutussüsteemides 
nii tööstustes kui kodudes.

Taastuvad energiaallikad 
peavad olema Euroopa ener-
giapoliitika keskmes sajan-
dil ning Rohelised kutsuvad 
selleks üles looma Euroopa 
Taastuvenergia Ühendust 
(ERENE, European Renewab-
les Community), mis toe-
taks pikaajalist eesmärki 
saada 100% energiast taastu-
vallikatest. Vajame inves-
teeringute suunamist rohe-
listesse tehnoloogiatesse, 
kus oluline roll oleks Euroo-
pa Investeerimispangal. 
Taastuvate energiaallikate 
tõeline buum eeldab uut lä-
henemist energiaga varus-
tamisele: tootmise ja jaotus-
võrkude tegelikult erinevaid 
omanikke, piirideta võrku 
ning targemat energiakasu-
tust.”
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Bioenergia kui kliimaprobleemi lahendus
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ne sooja saamiseks on Eesti
taastuvenergia protsendi-
täitjad. Mootorites kasuta-
tavad biokütused on bioeta-
nool, biodiisel ja biogaas. 
Näiteks Tartu linna reo-
veesettele mõnede biolagu-
nevate jäätmete lisamisel on
võimalik kolmandik linna
busse panna sõitma biogaa-
siga ja linnaõhk saab palju
puhtam“
Tütar: “Aga kust biogaasi

saab?”
Isa: “Biogaasi tootmiseks 

sobivad mitmesugused
biomassi ressursid, ka näi-
teks me oma köögis eraldi 
kogutud toidujäätmed, mis 
me praegu kompostiks tee-
me – üldiselt nimetatakse 
seda aga olmejäätmete bio-
lagunevaks (orgaaniliseks)
osaks, siis selliste tehaste
jäätmed, kus süüa, nagu 
piima, õlut, kalakonservi
või vorsti tehakse, samuti
sööklate toidujäätmed. Põl-
lumeestel tekib taimekas-
vatusest jäätmeid või nad 
võivad spetsiaalselt ener-
giakultuure kasvatada ja
sellest silo teha, millest
saab samuti biogaas.
Nendel põllumeestel,
kes kasvatavad linde
või loomi, tekib sõn-
nikut, mis on väga
hea biogaasi tootmi-
seks. Kodudest WC 
potist alla minevat
vett nimetatakse
reoveeks ja inime-
si enamasti ei
huvita, mis sel-
lest edsi saab –
aga tegelikult
m õ t l e m e 
koos, mis
sellest siis
saab. Kui
s e l l e s t 
r e o v e e s t
lasta pak-
sul osal väl-
ja settida,
mida ni-
metatakse-
gi reo-

kraam õnnestuks kokku ko
guda ehk 438 442 tonni,
saab sellest täna olemasole-
vate tehnoloogiatega toota
biogaasi kokku – 65,8
mln m3, mille ener-
geetiline väärtus 
on 395 GWh/a (6,0 
kWh/m3), eeldu-
sel, et 1 tonnist 
biolaguneva-
test jäätme-
test võiks saa-
da 150 m3 bio-
gaasi ja sellist
biogaasi ko-
gust kinnita-
vad ka meie 
töörühma teh-
tud katsed.”
Tü t a r :

“ K u i
palju

tavast gaasist küünalpõletis.
Ja Iru jaamas põletatakse kal-
li raha eest ostetud vene 

maagaasi elektri ja
sooja koos-

tootmi-
seks –

mas hea elukvalite
soovime vältida klii
likku muutumist,
oluliselt vähendam
hoonegaaside emis
muutma maakasut
suurendama maas
kinnipidamisvõime
lised soovivad, et
Liit kohustuks väh
emissioone vähem
võrra aastaks 2025
vähemalt kaks korda
ju aastaks 2050, võr
1990. aasta taseme
roopa peab mängim
rolli ÜRO raamistiku
ning siduva rahvus

kliimaleppe jõust
mis arvestak

se uusima
meid. Le
sisaldam
tusriik
hustus
dada em
ne ning
arengum
mamuut

gatiivset
dega toi
kus. Siinju
kasvuhoon
de emiss
v ä h e n d a
oluline pea
troopiliste
üleraie.

Kliimam
tega võitle
protsess,

võidavad kõik.
natsioon ambi
katest ja siduva

märkidest, boo
ning avaliku sekto

AHTO OJA
Erakond Eestimaa Rohelised juhatuse liige. 
Pikaajalise rahvusvahelise kogemusega 
keskkonna-, arengu ja säästva ühiskonna 
koolitaja ja konsultant. Löönud kaasa palju-
de strateegiate ja arengukavade koostami-
sel, koostanud ja toimetanud säästva aren-
gu ja keskkonnaeetika teemalisi käsiraama-
tuid. Uurinud mahetootmise, bioenergia ja 
energiasäästu arendamise võimalusi Eestis, 
sh näiteks biogaasi kasutamise võimalusi 
linnatranspordis. Kohaliku arengu eestve-
daja, Ääsmäe külavanem Harjumaal.
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Rohelise Rattareede idee kogub jõudu
KATRIN 
MESILANE

EER meedia-
nõunik

Tallinna külastas 22.
mail Europarlamendi 
Roheliste fraktsiooni 

liige Michael  Cramer. Peda-
googiharidusega, muusika- 
ja kehalise kasvatuse õpeta-
ja kogemusega mehel on 
olnud kirev karjääritee. 
Alustades Berliini linnava-
litsuse liikmena, kus tema 
valdkonnaks olid transpor-
diküsimused ning sellega 
seotud valdkonnad, on ta 
olnud ka lektoriks Berliini 
Otto Suhr´i Instituudis ur-
banistika- ning transpordi-
küsimuste teemadel.

Oma kodulinnas, Berlii-
nis on Cramer juba 30 
aastat elanud autovaba 
elu. Peamiselt jalgrattaga 
liigeldes on tal ka väga 
head  teadmised Berliini 
jalgrattasõiduteede tin-
gimuste kohta. Alates 
2004.aastast on ta Euro-
parlamendi liige ning 
tegutseb transpordi- tu-
rismi-, hariduse ja kul-
tuuriküsimuste komi-
teedes. Cramer kandi-
deerib Saksamaa Ro-
heliste poolt  Euro-
parlamenti ka 7. 
juunil 2009. aastal.

Seoses Crameri vi-
siidiga kutsus Erakond 
Eestimaa Rohelised, 
koostöös üle-eestilise 
algatuse „Rattarikkaks“  
seltskonnaga, kõiki 
jalgrattasõpru ühine-
ma väikese aktsioo-
niga tervitamaks 
Michael Cramerit 
Tallinnas. Ühtlasi 
tehti ka väike 
rattasõit Roheli-
se Rattareede 
raames.

Rohelise Rat-
tareede ees-
märgiks oli 
pöörata tähe-
lepanu ratta-
teede olukorra-
le ja ohutusele 
ning propageerida 
inimesi kasuta-
ma jalgratast kui 
liikumisvahen-
dit  Tallinnas. 

Michael Cra-
merit oli len-
nujaamas vas-
tu võtmas väi-
ke hulk inime-
si, kes tegid 
kaasa jalgrat-
tasõidu, mis 
algas Tallinna 
lennujaamast 
ning kulges 
läbi linna Rii-
gikoguesisele 
platsile, kus 
pakuti tur-
gutuseks öko-

limonaadi ning kehakinnitu-
seks vitamiinirikast porgan-
dit.

Platsil toimus lühike kõne-
koosolek, kus esinesid Euro-
parlamendi saadik Michael 
Cramer, Erakond Eestimaa 
Rohelised eestkõneleja Marek 
Strandberg ning algatuse 
„Eesti Rattarikkaks“ Tallinna 
koordinaator Mari Jüssi.

Michael Cramer tänas koha-
letulnuid meeldiva vastuvõtu-
üllatuse ja ettepaneku eest lii-
gelda rattaga läbi linna. 

Tema arvates on Tallinna 
jalgrattasõbralikuks linnaks 

muutmise teel veel paljugi 
vaja ära teha, kuid sellised 
arengud on läbi teinud ka 
kõik tuntud jalgrattamaad, 
nagu Taani, Soome, Holland 
ja Saksamaa. See annab kind-
lasti lootust. 

Cramer kutsus Eesti valit-
sust toetama initsiatiivi Eesti 
jalgrattasõbralikuks muutmi-
sel. Ta avaldas arvamust, et 
seoses fi nants- ning energia-
kriisiga on jalgrattal tulevik-
ku, mainides ka seda, et muu-
datused saavad teoks siis, kui 
muudame oma suhtumist. 

Cramer julgustas  uurima 
ning kaasama selle teema 
arengutes ning projektides ka 
Euroopa Liidu rahastamisvõi-
malusi.

Marek Strandberg ütles mu-
heledes, et aeg on küps sel-

leks, et Riigikoguesisel plat-
sil oleks pargitud ka jalg-
rattad. Kahjuks oli jalg-
rattaid seekord näha vä-
hem kui autosid. Strand-

berg  lisas, et iga jalgrattal 
sõidetud kilomeeter on võide-

tud aeg, energia ja raha.  Tema 
sõnul näeb jalgrattaga sõites 

palju rohkem, kui auto-
aknast vaadates. „Te 

ei näe autos suurt 
midagi, sest te olete 
tigedad ja kurjad 
nende peale, kes 
teistes autodes sõi-

davad. Loodan, et 10 
aasta pärast on Rohe-

lisest Rattareedest osa 
võtmas kümneid 

t u h a n d e i d 
jalgrattu-

r e i d , “ 
märkis 
Strand-
berg.

Mari Jüssi, „Eesti Rattarik-
kaks“ koordinaator, rääkis 
algatusest, mille käigus soo-
vitakse tõsta jalgratta, kui 
suurepärase liikumisvahendi 
populaarsust. 

„Arvestades meie tipptunni 
liiklust on sellega võimalus 
kiiremini kohale jõuda ning 
pole  probleeme parkimise-
ga,“ tõdes Jüssi.  

Tema arvates on Eestis le-
vinud arvamus, nagu ei so-
biks ratas argisõiduvahendiks 
ning rattal on pigem spordi- 
või pühapäevavahendi kuul-
sus. Ta julgustas rohkem 
harjutama rattasõitu ning 
märkis, et linnas tasuks oma 
igapäevased sõidud just jalg-
rattaga teha.

Michael Crameri initsiatiiv 
võtta südameasjaks rattatee-
de olukorra parandamine Eu-
roopa Liidu maades, sealhul-
gas Eestis, leiab loodetavasti 
siinmail tulevikus palju jär-
gijaid.

Lisainfot Michael Crame-
rist ja tema ettevõtmistest on 
võimalik lugeda internetikül-
jelt www.ironcurtaintrail.
eu/en
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TÕNU TRUBETSKY
Tuntud muusik, kirjanik ja filmi-

režissöör, Rohelise erakonna liige 
2007. aastast. Eesti punkliikumise 

legend ja andekas laulukirjutaja, 
The Flowers of Romance ning staa-

žikaima pidevalt tegutsenud 
rockbändi Vennaskond laul-

ja. Trubetskoide vürstisu-
guvõsa järeltulija.

el  Cramer. Peda-
usega, muusika-
kasvatuse õpeta-

usega mehel on
rev karjääritee.
Berliini linnava-

kmena, kus tema
aks olid transpor-

used ning sellega
aldkonnad, on ta

a lektoriks Berliini
hr´i Instituudis ur-

ka- ning transpordi-
ste teemadel.

kodulinnas, Berlii-
Cramer juba 30

elanud autovaba
amiselt jalgrattaga

des on tal ka väga
teadmised Berliini 

attasõiduteede tin-
uste kohta. Alates 
.aastast on ta Euro-

amendi liige ning 
utseb transpordi- tu-

mi-, hariduse ja kul-
riküsimuste komi-

des. Cramer kandi-
erib Saksamaa Ro-

eliste poolt  Euro-
arlamenti ka 7. 

uunil 2009. aastal.
Seoses Crameri vi-

iidiga kutsus Erakond 
Eestimaa Rohelised,
koostöös üle-eestilise
algatuse „Rattarikkaks“  
seltskonnaga, kõiki 
jalgrattasõpru ühine-
ma väikese aktsioo-
niga tervitamaks 
Michael Cramerit
Tallinnas. Ühtlasi 
tehti ka väike
rattasõit Roheli-
se Rattareede 
raames.

Rohelise Rat-
tareede ees-
märgiks oli
pöörata tähe-
lepanu ratta-
teede olukorra-
le ja ohutusele
ning propageerida 
inimesi kasuta-
ma jalgratast kui
liikumisvahen-
dit  Tallinnas.

Michael Cra-
merit oli len-
nujaamas vas-
tu võtmas väi-
ke hulk inime-
si, kes tegid
kaasa jalgrat-
tasõidu, mis
algas Tallinna 
lennujaamast 
ning kulges
läbi linna Rii-
gikoguesisele 
platsile, kus 
pakuti tur-
gutuseks öko-

g g g
„Eesti Rattarikkaks“ Tallinna
koordinaator Mari Jüssi.

Michael Cramer tänas koha-
letulnuid meeldiva vastuvõtu-
üllatuse ja ettepaneku eest lii-
gelda rattaga läbi linna.

Tema arvates on Tallinna
jalgrattasõbralikuks linnaks 

jalgrattasõbralikuks muutmi-
sel. Ta avaldas arvamust, et 
seoses fi nants- ning energia-
kriisiga on jalgrattal tulevik-
ku, mainides ka seda, et muu-
datused saavad teoks siis, kui
muudame oma suhtumist.

Cramer julgustas  uurima 
ning kaasama selle teema 
arengutes ning projektides ka 
Euroopa Liidu rahastamisvõi-
malusi.

Marek Strandberg ütles mu-
heledes, et aeg on küps sel-

leks, et Riigikoguesisel plat-
sil oleks pargitud ka jalg-
rattad. Kahjuks oli jalg-
rattaid seekord näha vä-
hem kui autosid. Strand-

berg  lisas, et iga jalgrattal 
sõidetud kilomeeter on võide-

tud aeg, energiaja raha.  Tema 
sõnul näeb jalgrattaga sõites

palju rohkem, kui auto-
aknast vaadates. „Te

ei näe autos suurt
midagi, sest te olete 
tigedad ja kurjad
nende peale, kes
teistes autodes sõi-

davad. Loodan, et 10
aasta pärast on Rohe-

lisest Rattareedest osa
võtmas kümneid

t u h a n d e i d
jalgrattu-

r e i d , “ 
märkis
Strand-
berg.

Mari Jüssi, 
kaks“ koordi
algatusest, m
vitakse tõsta
suurepärase l
populaarsust

„Arvestades
liiklust on se
kiiremini koh
pole  problee
ga,“ tõdes Jüs

Tema arvat
vinud arvam
biks ratas argi
ning rattal on
või pühapäev
sus. Ta julg
harjutama r
märkis, et lin
igapäevased s
rattaga teha.

Michael Cra
võtta südame
de olukorra pa
roopa Liidu m
gas Eestis, le
siinmail tule
gijaid.

Lisainfot
rist ja tema
võimalik lu
jelt www.
eu/en

TÕNU TRUB
Tuntud muusik,

režissöör, Rohelis
2007. aastast. Eest

legend ja andekas
The Flowers of Rom

žikaima pideva
rockbändi V

ja. Trubet
guvõsa jä
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Soolisest võrdõiguslikkusest 
isiklikust vaatevinklist
AIN KABAL

Roheliste
peasekretär

Kuna minu kokkupuu-
ted naisterahvastega 
on enamjaolt ühisest 

tööst ja tööelust (kui isiklik 
elu kõrvale jätta), siis kesken-
dun tänases jutuajamises 
lehelugejaga võrdõiguslikku-
se teemale tööelus ja sissetu-
lekutes. 

Soolise võrdõiguslikkusega 
on midagi mäda mitte ainult 
Euroopa Liidus, vaid ka Eestis. 
Ärme hakka seda väidet kin-
nitama rikkalike statistiliste 
näitajatega, toon esile üksnes 
sissetuleku erisused – Euroopa 
Liidus on meeste ja naiste pal-
gavahe erinev naiste kahjuks 
umbes 15%, Eestis see vahe üle 
veerandi. Märkimisväärne ja 
mõtlemapanev vahe, alandav 
vahe, kas pole?

On selge, et viimase kahe 
aastakümne areng ühiskon-
nas on tugevasti kõigutanud 
kogu meie ühist paati, mille-
ga ühiskonnana elumerel 
sõuame ning ees on mõninga-
ne stabiliseerumise aeg, kus 
töösuhete loomus (töö-
p r o t s e s s 
reegli-

na suuremas tootvas kollektii-
vis) muutub indiviidikeskse-
maks (kaugtöö, personalisee-
ritumad tööülesanded, iseen-
da tööandjaks olemine jmt).  
Kui naine muutub seetõttu 
veelgi iseseisvamaks ja oma 
otsustes vabamaks, siis on ette 
näha tulude võrdsustumist. 
Selge on ka see, et taoline käi-
masolev protsess ei teostu het-
kega, kuid segmenteerides 
naiste tulusid tegevusalati on 
selleks viited juba praegu ole-
mas.

Minevikust üksnes niipalju, 
et ühiskondliku positsiooni 
erisused on sageli korreleeru-
nud sissetulekutega – naine 
kodus, sissetulek null. Mõnin-
gast parandust on siiski täna-
päeval saavutatud.

Hindan naisi kõrgelt 
kolleegidena, heade 
tööalaste omaduste 

ettelugemine võib minna pi-
kaks, kuid rõhutan just kõr-
get meeskonnatöövalmidust, 
tööalast eneseohverdust (ei 
maksa seda sõna väga täht-
tähelt võtta), võimet tegeleda 
samaaegselt 1001 erineva as-
jaga (kaotamata kontrolli 
tervikprotsessi üle),  lojaal-

sust tööandjale. Mul 
on tööandjana olnud 

heameel tasuda 

neile töö eest meestega võrd-
set palka. Pidades inimesest 
lugu ei tule pähegi sookritee-
riumi põhjal palka diferent-
seerida. Olen kindel, et osa-
liselt saab tegelik võrdõigus-
likkus aluse meie mõistu-
ses.

Naiste esindust on kat-
sutud suurendada 
või kiirendada selle 

esiletoomist mitmel pool 
maailmas kehtestades naisk-
voote esindusdemokraatia 
kogudes, äriühingute juht- 
ja järelvalveorganites ning 
mujalgi. Eemalt on selliselt 
saadud kogemuse hindami-
ne raskevõitu, võimalik, et 
niimoodi saab ületada lühe-
ma ajaga olulisi lävepakke 
võrdõiguslikkuse aate teel, 
kui muidu tasakaalustatud 
ja orgaaniliselt toimuva aren-
guga juhtuks. Samas, need 
ühiskonnad, kus kvoodi- ja 
limiidipoliitikat naiste edu-
tamiseks on kasutatud, on 
olnud märksa enam kodani-
kukesksed, kui on tänane 
Eesti.

Autorile ei ole teada, mil 
määral on kavandatud meet-
mete plaani soolise ebavõrd-
suse vähendamiseks ja võrd-

õiguslikkuse osas vähemalt 
inimlikult aktsepteeritava ta-
sakaalu saavutamiseks. Alates 
2004. aastast kehtib küll soo-
lise võrdõiguslikkuse seadus, 
mis kehtestab rea termineid 

ja põhimõtteid ning keelab 
soolise diskrimineerimi-

se, kuid sellisena see 
seadus üksnes kor-

dab teada-tuntud 
põhimõtet, mitte 

enamat para-
ku.

Rohelised 
on võrdõigus-
likkuse eest 
rääkinud ja 

tegutsenud 
aastaid, nii 
siseriikli-

kult kui Euroopa Parlamendis. 
Alati pole keskendutud just 
soolisele võrdõiguslikkusele, 
kuid inimeste võrdsete õigus-
te eest on alati põhimõtteliselt 
seistud. Sotsiaalse õigluse sei-
sukohtadest lähemalt saate 
lugeda Roheliste seisukohti 
kajastavast publikatsioonist 
“Euroopa roheline tee” - 
http://www.gryyne.ee/ima-
ges/stories/varia/euroopa_ro-
heline_tee.pdf

Olgu märgitud, et lä-
henevate eurovali-
miste kontekstis ta-

sub tähele panna järgmist – 
Euroopa Parlamendi soolise 
võrdõiguslikkuse komisjoni 
aseesimees on Roheline, li-

saks on ta ka mees!
Soolise, nagu ka muudel 

alustel, võrdsete õiguste saa-
vutamine on orgaaniline osa 
rohelisest ilmanägemisest. 
Seepärast on mul hea meel 
seletada lühidalt oma suhtu-
mist soolisesse võrdõiguslik-
kusesse inimeste tööelus. Loo-
dan tagasihoidlikult, et vähe-
masti isikliku eeskujuga kin-
nitan, et meeste-naiste võrdne 
kohtlemine on võimalik. Veel-
gi parem, kui erakond, koos-
töös ja asjatundjate toel, leiab 
senisest enam võimalusi sek-
kuda olukorra parandamisse 
õigusloome vahendusel.

Jõudu Europarlamendi vali-
mistel! Rohelised on võrdsete 
õiguste poolt! 

TOMAS TRAPIDO
Riigikogu rahanduskomisjoni liige. Juhti-
nud pikka aega Eestimaa Looduse Fondi, 
käivitanud Rohelise Värava uudisteagen-
tuuri. Rohelise kontori, avatud ruumi me-
toodika, kogukonnaliikumise ja ökokogu-
kondade liikumise üks eestvedajaid Eestis.
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TÖÖD JÄTKUB.
ROHELINE 
MAJANDUS 
LOOB UUSI 
TÖÖKOHTI.

Julge unistada, vali Euroopale roheline tee! See on võimalik. 
Vali Rohelised Euroopa Parlamenti!

Majanduskriisist aitab välja mitte kärpimine, 
vaid tark investeerimine tulevikku suunatud 
rohelisse majandusse. Rohelised soovivad 
Euroopa uue rohelise algatuse läbi luua järg-
mise 5 aastaga Euroopas vähemalt 5 miljonit 
uut töökohta. Töökohti aitab luua ja säilitada 

panustamine rohelisse majandusse - näiteks 
taastuvenergia ja energiasäästu valdkonda-
desse. Inimeste heaolu ja majanduskasv on 
võimalikud ka planeedi piiratud loodusres-
sursse ja kliimatasakaalu ohtu seadmata.
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Põllumajanduspoliitika
mõistlikumaks!

ALEKSEI LOTMAN
Riigikogu liige, maaelu komisjoni aseesi-
mees ja Euroopa Liidu asjade komisjoni 
liige. Kuulunud ka Eesti Kongressi ning Tar-
tu linnavolikokku. Elupõline looduskaitsja 
ning pärandkoosluste, loodussäästliku re-

gionaalarengu ja kultuurilise mitmeke-
sisuse eestkõneleja. Keskendunud 

ka inimõiguste kaitsele, juhtides 
Riigikogus Tiibeti toetusrühma 

ning osaledes Birma ja Kuuba 
demokraatia toetusrühma-
des.

Euroopa Liit reformib 
oma ühist põlluma-
janduspoliitikat juba 

pikemat aega. Uusi muutu-
si on oodata pärast 2013. 
aastat. Euroopa Komisjon 
kipub viimasel ajal väitma, 
et  põllumajanduspoliitika 
on praeguseks põhjalikult 
reformitud ja erineb täieli-
kult mineviku omast: see 
olevat orienteeritud turule 
ja soodustavat keskkonna-
riskide vähendamist ning 
pidavat pakkuma ühiskon-
nale mitmesuguseid hüve-
sid. Rõhutatakse ka refor-
mitud ühise põllumajan-
duspoliitika soodsat mõju 
ääremaade majanduse aren-
damisel. Mõnede euroamet-
nike tekste lugedes tekib 
mulje, justkui polekski 
enam suurt midagi vaja 
muuta.

Kuidas aga on lood tegeli-
kult? Kahtlemata on ajapik-
ku vähenenud põllumajan-
dus-subsiidiumite osakaal 
Euroopa Liidu eelarves: enne 
reformide algust oli see um-
bes 60%, nüüdseks on see 
langenud 40% ligi. Ka on 
toetuste tootmisest lahtisi-
dumisega jäetud senisest 
suurem ruum turu toimimi-
sele. Kuid teisalt, kas saab 
rääkida tõeliselt turule 
orienteeritud majandusha-
rust, kui selle toetuseks ku-
lub ligi 40% EL eelarvest? 
Veel tõsisem probleem on 
toetuste jagunemisega: va-
nade EL liikmesmaade põl-
lumeeste toetuste tase üle-
tab oluliselt uute liikmes-
maade oma. Millisest moo-
nutamata turust me räägi-
me, kui samas tururuumis 
tegutsevate Eesti ja Prantsu-
se põllumajandustootjate 
toetustasemed erinevad kor-
dades? Lisaks saavad turgu 
valitsevad tootjad märki-
misväärse osa toetuste üld-
eelarvest. Kas on mõtet rää-
kida ääremaade arendami-
sest, kui lõviosa toetustest 
läheb parimates tingimus-
tes tegutsevate suurtootjate 
kätte? Liiati kaasneb selle 
kõigega tohutu bürokraatia, 
mis on õige valus just väike-
tootjale – sajad Lääne-Eesti 
talunikud teavad seda omast 
käest.

Ka keskkonnaseisundi pa-
randamisega pole lood sugu-
gi roosilised. Näiteks on 
ühisel põllumajanduspolii-
tikal suur osa meie koduse 

Läänemere saastamisel: 
märkimisväärne osa ligi 
miljonist tonnist lämmasti-
kust, mis merre jõudes veti-
kate masspaljunemist põh-
justab, pärineb ühise põllu-
majanduspoliitika subsii-
diumite toel ostetud väetis-
test. Üha keerukam büro-
kraatia, mida ühise põllu-
majanduspoliitika raames 
keskkonnakaitseks rakenda-
takse, ei ole keskkonnasaas-
tamist piisaval määral vä-
hendanud.

Seega on ilmne, et EL ühi-
ne põllumajanduspoliitika 
vajab jätkuvalt muutusi.

Esiteks, põllumeestele 
makstavate toetuste tase-
med vanade ja uute liikmes-
riikide vahel peavad ühtlus-
tuma. Rahaga ei saa uuel 
eelarveperioodil ilmselt prii-
sata, seega tuleb aluseks 
võtta uute liikmesriikide 
toetuste tasemed. 

Teiseks, põllumajandus-
poliitika peab otsustavalt 
lihtsustuma: olukord, kus 
selle rakendamiseks tuleb 
ülal pidada tervet ametni-
keaarmeed nii Brüsselis kui 
liikmesmaades ja talunik 
peab elama pidevas hirmus, 
et järsku on ta eksinud min-
gisuguse järjekordse mõtte-
tu nõude vastu, pole lihtsalt 
jätkusuutlik. Nõuete mõte 
peab olema üheselt arusaa-
dav nii tootjale kui tarbija-
le.

Kolmandaks, toetused 
peavad olema tulevi-
kus seotud eelkõige 

nende ühiskonnale vajalike 
kuludega, mille eest põllu-
mehele turul piisavalt ei 
maksta, nagu maastiku-
hoid ja euroopalikud kesk-
konnanõuded ühelt poolt 
ning teisalt pikaajaline toi-
dujulgeolek. Siis saab mak-
sumaksja aru, kuhu tema 
raha kulub.

Neljandaks, tuleb austada 
tarbija valikuvabadust ja õi-
gust saada tervislikku toitu. 
Euroopa tarbija eelistab ma-
hetoodangut ja hindab või-
malust osta toitu otse talust. 
Euroopa tarbija ei soovi hoo-
mamatut kemikaalikokteili 
sisaldavat või geneetiliselt 
muundatud põllukultuuri-
dest toodetud toitu. Seega 
tuleb ühelt poolt tugevdada 
kontrolli toidu saastatuse 
üle, teisalt aga vähendada 
põllumajandussaaduste ot-

seturustamisega kaasnevat 
bürokraatiat.

Peame tagama pi-
kaajalise toidujul-
geoleku, säilitama 
elamiskõlbliku 
elukeskkonna ja 
elurikka looduse 
ning aitama kaa-
sa mitmekesise 
maamajanduse aren-
gule. Rohelised kavat-
sevad Europalamandis 
jätkuvalt tegutseda neid 
eesmärke teeniva põllu-
majanduspoliitika ni-
mel.
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